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GLASILO DELOVNIH LJUDI DO BETI, KOMET 

Metlika, 2. september Številka:.9
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V EZ ILO  je  glasilo delovnih ljudi Beti 
in K om eta. U reja ga uredniški odbor: 
Toni G ašperič, glavni in odgovorni ured
nik, Jožica Cigič, Nikola Kezele, Karolina 
Končar, M ijo M aršič, Ju re  M atekovič, 
Branko M atkovič, Vida Šegina-M atkovič, 
Jože Muc, Vinko Pavlinac, Tone Omrzel 
in M arjetka Žele.

V EZ IL O  izhaja v nakladi 2500 izvo
dov, in sicer enkrat na mesec. G rafična 
priprava in tisk: TISK A RN A  Novo 
mesto. Naslov izdajatelja: B ETI, T ovar
niška 2, 68330 M etlika. V E Z IL O  je  po 
m nenju republiškega kom iteja za inform i
ranje SRS oproščeno tem eljnega davka 
na prom et proizvodov.

AlOJi VAC MA
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Pa se je  pričela. Šola namreč. Še zdaleč ne brezplačna, 
kajti starši so m orali g loboko  poseči v žep, če so hoteli 
kupiti vse, kar je  potrebno. Tega pa  ni malo.

Izda tkov  pa  roditelji ne bodo im eli sam o ob pričetku  
pouka . D enar iz denarnice bo šel še za: zavarovanje, za  
malice in kosila, za naravoslovne in kulturne dneve, za  
solidarnostne akcije, za tisk, za kakšno  leposlovno kn ji
go, za copate, k i jih  otrok nujno potrebuje, če hoče in 
sm e telovaditi.

Starši jadikujejo, saj ne potrebujejo cvenka zgolj za  
šolanje mularije, nabaviti bo treba ozim nico  p a  drva pa  
prem og, kakšno  cunjo za  jesen ali zim o, m orda celo 
škornje. Kje vzeti denar? Toda to je  že druga zgodba.

V  našem štosu se znajde ob tem razm išljanju Srednja 
šola tekstilne usmeritve, ki je  (še vedno) T O Z D  Beti. Na  
razpisanih trideset prostih učnih m est v skrajšanem  p ro 
gram u se je  prijavilo enajst učencev, šestdeset razpo lož
ljivih m est srednjega program a pa  bo zasedlo sedem intri
deset dijakov. V zrokov  za slab vpis je  več, skušal pa  se 
bom  osredotočiti le na:
— štipendije,
— m ožnosti zaposlitve p o  končanem šolanju,
—  na vrednotenje šole
— in na ustreznost program ov, k i j ih  šola trenutno im a

Štipendije razpisujejo Beti, Komet, N ovoteks in 
Labod, vendar le za srednji program , zato je  razum ljivo, 
da zanim anja za skrajšani program  ni v tolikšni meri, 
ko t bi to kdo  pričakoval. Vprašanje: je  takšen program  
sploh potreben, če ni m ikaven za  združeno  delo?

Svojčas so tekstilne delovne organizacije na D olenj
skem  zaposlile vse učence, k i so končali Srednjo tekstilno 
šolo v M etliki. Zadnji dve leti ni več tako. Velik m otiv za  
vpis v to šolo je  torej odpadel.

Očitek, da je  šola prem alo cenjena, najverjetneje drži. 
Vseeno je  namreč, pri osebnem  dohodku  in drugem, če 
im aš to šolo ali ne. Učenke celo zagotavljajo, da jim  je  
težje prav zato, ker so končale šolo. Kajti na delovnem  
mestu m orajo opravljati težje naloge ko t dekleta, k i so 
prišla v delovno organizacijo »z ulice«. Tako tudi težje 
dosegajo norm o in se konec koncev prizadete pri oseb
nem  dohodku.

Delat pa  hodim o  v glavnem  zaradi denarja. Če se kdo  
po ti zaradi lepšega ali zaradi lastnega veselja, ga gre šteti 
m ed neprištevne.

M ed dekleti, k i končujejo osnovno šolo, je  vse več tak
šnih, k i jih  zanim a poklic: obrtna šivilja. Srednja šola 
tekstilne usmeritve tega program a nima, ker izobražuje  
konfekcijske šivilje tretje in četrte zahtevnostne stopnje, 
p reko  izobraževanja ob delu pa  tudi peto  stopnjo. 
R azum ljivo  je, da je  zanim anje za  obrtno šiviljo iz dneva  
v dan večje, še toliko bolj, ker se vedno bolj poudarja  
razvoj obrtništva v občini in zuna j nje.

N em alo jih  torej pom isli na sam ostojnost in na bodoč
nost, kajti slab je  gospodar, k i m isli sam o na danes. O  
uvedbi imenovanega program a se v S Š T U  M etlika že  
govori, vendar bo treba prej dobiti soglasja delovnih  
organizacij, ustanoviteljev šole, posebne izobraževalne  
skupnosti za tekstil, pridobiti bo po trebno  ustrezni kader 
in še vse, kar je  potrebno za verifikacijo novega progra
ma.

To pa  ne gre tako hitro, ko t bi želeli ali hoteli.
Toni Gašperič
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•  Sm o dobili novo cukrarno?
•  Izguba časa



Kako 
preživeti?

Tako smo spraševali 
tokratne anketirance iz metli
ške Beti in Kometa. Po 
podatkih zagrebškega zavoda 
za samoupravljanje je  
namreč štiričlanska družina v 
Sloveniji že junija potrebo
vala za najnujnejše 892.818 
dinarjev. Če ob tem upošte
vamo, da sta v družini zapo
slena dva in da marsikje 
junija niso imeli niti 400 tiso
čakov plače na mesec ter da 
se v poletnih mesecih v glav
nem niso povečevale, med
tem ko so cene hitro rasle, je  
očitno, da se je  razlika med 
zaslužki in življenjskimi stro
ški v zadnjem času močno 
povečala. Z nedavno podra
žitvijo je  postal marsikomu 
nedosegljiv celo bel kruh. Da  
ne zgubljamo besed o stano
vanjskem absurdu, ko lahko 
slovenski delavec — po 
podatkih iz analize, narejene 
maja letos — s povprečno 
plačo s pom očjo kredita 
odplača garsonjero komaj v 
šestdesetih letih.

KATICA ŠAJATO VIČ, 
čistilka v pletilnici: »Tri
šolarje  im am o, živimo pa le 
od tega, k ar zasluživa z 
m ožem , ki dela v IM V. V 
roke dobiva vsak m esec 
okrog 500 tisočakov, ostalo 
nam  odtrgajo  za k red ite . Ta 
denar pa zadostu je kom aj za 
h rano , kje so pa še ostali

stroški?! Na srečo gre mož 
kom u pom agati delat, tako 
da zasluži kakšen dinar. R eši
tev vidim v tem , da bi nam , 
glede na cene, dvignili tudi

AN TO N  M ALEŠIČ, 
komisionar v Kodranki in 
volni: »Tisti, ki im ajo dobre
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j  osebne dohodke. T oda kaj, 
ko se tudi cene tako  hitro  

1 dvigujejo , da jih  s plačam i 
zagotovo ne bom o nikoli uje- 

i li. N am , delavcem , je  ob tem  
1 najtež je , a k a j, ko vedno, ko 
1 začnejo varčevati, najprej 

udarijo  prav po delavcih.«

M AR IJA  N EM ANIČ, 
delavka v tozdu Kodranka in 
volna: »Če bo  šlo tako
nap re j, se ne bo dalo več 
živeti. Cene v trgovinah so 
nam reč obupne. N ekoliko 
lažje gre, ko otroci odraste jo . 
M oj je  eden že pri k ruhu , 
dva pa sta še nepreskrb ljena.

Živim o od tega, kar zaslu
žim o v tovarni in kar si p ride

lam o na vrtu in njivici. V živ
ljen ju  nam  ni bilo nikoli nič 
podarjeno , zato  smo nava
jeni živeti skrom no. T isti, ki 
so m ladi, im ajo voljo in zdra
vje, bodo že še nekako  zm o
gli življenje.«

osebne dohodke, bodo preži
veli, nam , delavcem , pa slabo 
kaže. D om a im am o sicer 
km etijo , a ka j, ko im am o z 
n jo  velike izdatke, tudi 
garam o veliko, na koncu pa 
im am o m alo od tega. Čas bi 
že bil, da se draginja ustavi, a 
vedno poslušam o sam o 
ob ljube, izgledi, da bi se res 
kaj sprem enilo, pa so n ikakr
šni. P ro le taria t pri vseh uk re
pih  naše vlade potegne n a j
kra jšo , da pa bi imeli kdaj 
kakšno besedo o svoji usodi, 
o tem  ni govora.«

MILKA BA H O R IČ , 
delavka v barvarni: »Vse te
podražitve, o katerih  slišimo 
vsak dan, nam  ne prinašajo  
nič dobrega in bojim  se n a j
hujšega. N ajbolj žal pa mi je 
m ladine. Le kako  se bo zna
šla? D om a im am o m ajhno

km etijo , a to  ni nobena p red 
nost p red  čistim p ro le taria
tom . Težko je in še težje bo, 
a m oram  hrabriti sam a sebe, 
čeprav sam a ne vem , kako.«

IV A N  KAM BIČ, rezalec 
paspulja v krojilnici: »Čeprav 
im am  še vse življenje pred 
sebo j, me ni strah  p rihodno
sti. T isti, ki so v m estu, preži
vijo od m eseca do meseca 
veliko težje kot mi, ki živimo

na vasi. Im am o km etijo  in 
vsaj tega se m i ni ba ti, da bi 
bil lačen. Tudi kar se stano
van ja  tiče, sem preskrbljen . 
K ljub vsej draginji sem 
doslej živel kar b rezskrbno, 
kako  bo pa vnaprej, še ne 
vem  in tudi ne razm išljam .«

TONE M ATJAŠIČ, 
mehanik v Kometu: »Za
delavce, ki im ajo nizke 
osebne dohodke, živijo v b lo

kih in nim ajo  nobenih drugih 
prihodkov, bo v tej draginji 
trda  predla. T isti, ki ima 
poleg službe dom a še km eti-

(Nadaljevanje na 3. str.)



NAŠ POGOVOR
jo , bo vsaj za svojo družino 
pridelal h rano , p roda ja t pa se 
mu km etijskih pridelkov tako 
in tako  ne splača, ker so 
odkupne cene prenizke. To 
vem iz lastnih izkušenj. Na 
km etiji, ki jo  im am o dom a, 
bi bil pripravljen veliko več 
delati in seveda prodajati p ri
delke, če bi bilo donosno. 
Mislim, da ni smisel življenja 
v tem , da bi se borili za golo 
preživetje , toda glede na 
politiko, ki sedaj velja pri 
nas, vse kaže, da se bom o 
morali boriti prav za to.«

M ARE BRATINIČ, šivi
lja v Kometu: »D enar si raz
poredim  čez ves m esec, pa

gre. M alo pom aga m am a s 
hrano , pa mož dodatno 
zasluži z igranjem  v ansam blu 
in zm orem o. Ko dobim o 
denar, najprej kupim o tisto , 
kar je  nujno po trebno , 
potem  vse ostalo. D a bi nam 
na koncu meseca zm anjkalo 
d enarja , se še ni zgodilo. Res 
pa je , da bi porabili več 
denarja , če bi ga imeli. Ne 
razm išljam  o tem , kam  bo 
pripeljala ta draginja. Mislim 
si: kakor drugi, tako  tudi jaz.

Nikoli nisem bila v težki 
situaciji, zato si tudi ne 
m orem  predstav lja ti, kako bi 
bilo, če bi prišlo do tega.

N ekoliko me je strah  le, 
kako se bodo znašli otroci.«

M .B.

Vilma 
Slobodnik 
odhaja v 
predčasni 
pokoj

Ko sva se takoj po novem  
letu pogovarjala, mi je  Vilm a 
zaupala, da gre še letos v 
pokoj. M oram  priznati, da 
nisem  takoj vzel njenih besed 
preveč resno. T oda Vilma 
Slobodnik je  mislila resno. 
Č eprav po izgledu še vedno 
m lada, polna skrivnostne 
energije , volje do dela, p ri
pravljena vedno pom agati 
sočloveku. Odločila se je in 
28. jun ija  odšla v predčasni 
pokoj. B olezen ji je že tako 
načela zdravje, da kljub trdni 
volji ni zmogla več. D elala je 
dober m esec m anj kot 31 let, 
toda kljub tem u se Vilma 
svojega začetka dobro spom i
nja.

— Pogovarjala sva se, ko 
je  prišla po svojo zadnjo 
plačo in že okusila prve dni 
pokoja. Kdaj in kje si začela?

»Zaposlila sem se 16. avgu
sta 1957 v delovni organiza
ciji Beti, torej to  je  bila prva 
in zadnja m oja zaposlitev. 
M oje prvo delo je  bilo previ- 
ja lka volne v pletilnici s p lo
skimi pletilnim i stroji. 12 let 
sem hodila peš iz m oje ro jst
ne vasi Radoviče. Ni mi bilo 
lahko, kajti v tistem  času p re 
voza ni bilo. Bil je  dež, sneg, 
b lato , toda življenje me je 
sililo, da se zaposlim  in si 
zaslužim svoj d inar. Izhajam  
iz številne km ečke družine, 
k jer je  bilo lačnih ust dovolj. 
T ako sem začela.«

— Ni dolgo, kar je  Beti sla
vila svojo tridesetletnico, 
kako se spominjaš prvih 
korakov naše tovarne?

»Spom injam  se starih vo ja
ških konjušnic, ki smo jih 
predelovali v delovne p rosto
re. Hodili smo na udarniško. 
Prostih sobot tak ra t še ni

bilo. D elala sem zvečer do 
22. ure v proizvodnji, šla 
dom ov, ob 4. zju traj pa sem 
že vstala, da bi pom agala pri 
izgradnji tovarne. Težko nam 
je  bilo, toda  bili smo veseli 
vsakega novega prostora, 
vsakega stro ja , vsakega 
napredka. Spoštovali smo 
drug drugega, imeli smo 
večjo zavest do dela kot 
danes, večje razum evanje za 
problem e sodelavcev. Jaz 
sem se vedno trudila in želela 
pom agati drugim . T ako sem 
rasla s tovarno . V ečkrat tudi 
sam a ne m orem  verjeti, iz 
česa in od kje je  zrasla Beti.«

— Kako pa si prišla v 
kodranko?

»Z delovnega m esta previ- 
jalke volne sem šla v krožno 
pletilnico. D elala sem kot 
pletilec na krožnih strojih. 
O d tu  sem šla za vdevalko na 
snutkove in rašel stro je. Po 
13-ih letih dela so me pokli
cali, da bi šla za fiksirko v 
kodranko. O dločila sem se 
iti. Bila sem tudi V Italiji na 
priučevanju. V ečkrat se mi je 
zdelo, da ne bom  vsega tega 
zmogla. T oda vztrajala sem.

T ako sem v K odranki 
začela kot fiksirka, potem  
sem delala na m edfazni kon
troli, 3 leta sem bila izmeno- 
vodja, od tu  sem šla na kon
trolo. Ko smo se leta 1979 
preselili v nove prostore in 
dobili tudi novo tehnologijo , 
sem delavce učila na strojih 
za sukanje italijanske firme 
R atti. O d tu  sem bila p re
m eščena na delovno nalogo 
»glavni laborant«  v kontroli 
kvalitete, k je r sem tudi ostala 
do upokojitve.«

— Beti poznaš dobro, 
delala si na različnih delovnih 
nalogah, kje si bila najbolj 
zadovoljna?

»N ajbolj sem bila zado
voljna v kodranki. D elo sem 
z veseljem  opravljala, bilo mi 
je  lepo. Z adovoljna sem bila 
s svojimi sodelavci, lepo smo 
se razum eli. V edno se bom 
rada spom injala na svoje 
delo ih dobre sodelavce.«

»4 kra t sem se selila. Sta
novala sem v Vranešičevi (se
danji H enigsm anovi) hiši, 
potem  pri Ivčevih, pri 
M akarju  in sedaj sem v b lo
ku. V edno sem im ela samo 
eno sobico. To mi je  bila 
kuhinja, dnevna soba in spal
nica. Z adovoljna sem , kaj pa 
hočem .«

— V em , da ti je  bolezen že 
načela zdravje, vem pa tudi 
to , da se ne pustiš kar tako, 
imaš kakšne posebne načrte?

»Posebnih načrtov nimam. 
Im am  vnuke, ki mi dajo 
dovolj dela, živim zanje. Ce 
bo priložnost, bom  šla za 
nekaj časa v N em čijo k sestri 
ali k bratu . D rugače pa bom 
večinom a v M etliki in na 
Radoviči.«

— Vilma, povej mi še 
nekaj. 31 let si delala, bila si 
aktivna v D P O , pri gasilcih, 
posebno pa še v Rdečem kri
žu. Si dobila kdaj kakšno 
odlikovanje?

»D obila sem 3 odlikova
n ja , in sicer m edaljo  dela, za 
aktivnost v D PO  in kot 
vzorna delavka. Pri gasilcih 
sem tudi dobila 3 odlikova
nja.«

— Kaj bi lahko povedala še 
za zaključek tega razgovora 
nam, ki ostanemo?

»N ajprej bi povedala, da 
se v vseh svojih letih zaposli
tve nisem skregala z nobe
nim , vedno sem našla razu
m evanje za vsakogar. Želela 
bi, da bi vsi tako delali, 
posebno m ladi.

D elovnem u kolektivu Beti 
želim , da še naprej nap redu 
je , da ne bi bilo večjih težav 
pri delu. Vsem  sodelavcem 
želim dosti zdravja in sreče. 
Ž elim , da bi mladi znali 
ceniti to , kar smo jim  mi, ki 
smo odšli, pustili. Ne sm ejo 
pozabiti, da jim  je to kruh.«

—Vilma, hvala za pogovor, 
hvala za lepe želje. Tudi mi 
tebi želimo obilo zdravja, 
sreče, predvsem pa, da bi 
bila zadovoljna s pokojnino.

— Imaš svoje stanovanje, 
si zadovoljna?

Pogovarjal se je: 
Jurij Matekovič



NEKOLIKO NEZNANA TEMA

Energija, naš 
vsakdanji 
strošek

V  tekstiln i industriji upo 
rab ljam o vse vrste energije  
za tehnološki proces, ki se 
m ed seboj tesno povezujejo . 
N ajvečji in nabolj pereč p ro 
b lem , s katerim  se je  Beti 
bojevala  do le ta  1984, je  bila 
oskrba z industrijsko vodo, 
sam  sm o tak ra t doživljali 
pravo katastro fo . Vsled 
redukcij vode je  bilo veliko 
zastojev k ljub 4 izm enskem u 
delu , enako  smo bili v 
začetku leta 1984 priča e lek
trični dieti. D ragoceno  en e r
gijo so začeli tako  rekoč 
deliti po žličkah kakor zd ra
vila v lekarnah , kajti e lek
tra rn e , enako  drugi energe t
ski ob jek ti, ne zraste jo  čez 
noč, am pak zahtevajo  nekaj 
let trdega dela. Edini izhod iz 
pereče p roblem atike vodo- 
oskrbe pa je  bila izgradnja 
lastnega vodovoda iz reke 
K olpe, saj so bile dobave 
vode v poletn ih  m esecih 
om ejene  na m inim um , tudi 
pod  10 l/s, s čim er smo 
u trpeli tudi precejšn ji izpad 
proizvodenj barvaren.

V 6. m esecu 84 sm o pričeli 
z izgradnjo  industrijskega 
vodovoda in ga 26. 7. 85 tudi 
zagnali. V odovodna ob jek ta  
se n ah a ja ta  na dveh ločenih 
lokacijah . V  tovarn i, k je r so 
bazen za kem ično in naprave 
za m ehansko čiščenje vode s 
črpalkam i. In na Kolpi z 
za je tjem  te r stro jnico . O be 
lokaciji sta m edsebojno 
povezani z U K V  radijsko 
zvezo, ki om ogoča daljinsko 
krm iljen je  črpalk na Kolpi iz 
črpališča v tovarni. Samo 
o b ra tovan je  pa je  lahko 
ročno  ali avtom atsko preko  
računaln ika in sklopa 
podvodnih  tipal, ki ugotav
lja jo  gladino vode v tehno lo 
škem  bazenu. Črpališče je  
g ra jeno  za kapacite to  55 l/s 
ali 180 m 3/h , k ar pogoju je  že 
p redhodno  obstoječi cevo

vod, p reko  katerega sm o bili 
oskrbovani pred  investicijo iz 
vodovodnega om režja O zalj. 
Instalirana kapacite ta  črpa
lišča je  75 l/s vode. D nevna 
poraba  vode znaša 3500 — 
4000 m 3 odvisno od tehno lo 
ške zahtevnosti procesa ali 
letno 1,1 m ilj. m 3. C elotna 
investicija je  stala 1984 5 S 
m ilijard.

V oda iz reke K olpe je 
glede tem pera tu re  in karbo 
natne trdo te  veliko bolj p ri
m erna za tehnologijo . Prav 
tako  pa nam  predstavlja  tako 
rekoč za naše p o treb e  neo
m ejene količine, saj ima 
K olpa povprečni p re tok  76 
m 3/sek. Res je , da im am o v 
poletn ih  m esecih vsled višjih 
tem p era tu r težave s hladil
nimi sistemi. Z e energet
skega stališča gledam o tako 
po energ. vsebovanosti vode 
iz Kolpe in kvantite ti, ki jo  
uporabljam o v tehnologiji, je 
ta  problem  kom penziran.

Vsled vse večje zam uljenosti 
reke K olpe, nizkih vodosta
jev , katerem u so vzrok tudi 
opuščeni, nevzdrževani niko
garšnji jezovi, nam  povzro
čajo  problem  zlasti v poletnih 
m esecih alge, ki se razvijajo  
in v jeseni odm irajo  te r dis- 
perzni mulj v že prečiščeni 
vodi. Rešitve so nam  
poznane in upam o, da jih 
bom o lahko rešili še to  le to , 
kajti po trebno  bo tudi posre
dovanje zunanjih  izvajalcev 
na določenih delih. Ekologiji 
bom o m orali slej ko prej 
posvetiti več pozornosti, sicer 
bo prepozno.

D elne težave im am o tudi z 
vzdrževanjem  konstan tnega 
pritiska v industrijskem  
om režju  ne glede na odjem . 
D el problem atike sm o že 
rešili, ostalo  pa bo odvisno le 
od  finančne zm ogljivosti, 
kajti zadevo bo težje sfinan- 
cirati.

Vse odpadne barvarske 
flote se zbirajo  v izravnalnem  
bazenu tehnoloških vod z 
gravitacijskim  vsedanjem , 
k je r uravnavam o PH . O d tu

pa od tekajo  na m estno 
čistilno napravo in nato  v 
vodotok  O brh  in nazaj v K ol
po. Iz opravljenih analiz 
sodeč, ni opaziti bistvenih 
kvalitetnih sprem em b na reki 
K olpi, ob v toku  in iztoku iz 
tovarne. Sami stroški prečiš
čevanja nas bodo to  leto  stali 
p reko  15 S m ilijard.

O koli 12 — 15 odstotkov 
vse uporab ljene  vode je  
po trebno  v tehnološkem  pro 
cesu barvan ja  segreti. Tako 
porab im o za kom pletno b a r
varno  suho in m okro apre- 
tu ro  cca poleti 8 — 10 t 
m azuta in v zim skem  času z 
ogrevanjem  tudi po 15 t 
m azuta  na dan. L etno  p o ra 
bim o cca 4000 t m azuta ali 
finančno 140 S m ilijard ozi
rom a 150 — 225 t pare  na 
dan. V ta  nam en im am o na 
razpolago kotlovnico s kapa
citeto  21 t pare/h  in toplo tno  
m očjo 13 MW . D el kotlovne 
oprem e je  že do tra jan  in 
nefleksibilen v takem  režim u 
obra tovan ja , saj je  iz leta 
1969, tako  da smo pristopili k 
izdelavi idejnih p ro jek tov  
rekonstrukcije  kotlovnice s 
povečanjem  kapacitet in 
izboljšanjem  priprave napa
jaln ih  kotlovnih in dela teh 
noloških vod. Poleg tega raz
polagam o s kom presorskim a 
postajam a z instalirano kapa
citeto  cca 50 m 3 kom prinira- 
nega zraka na m inuto te r s 3 
T P  z instalirano m očjo 5,2 
M W  te r  20 KV razklopišče za 
Beti in T O Z D  N ovoteks 
M etlika. K onična obrem eni
tev znaša sedaj 2,8 M W , 
letno pa porabim o 15 m ilijo
nov KW h, kar nas bo stalo 
cca 130 -  140 S m ilijard.

R azen teh  vrst energije 
uporabljam o še plin bu tan  -  
tropan , top lo tno  energijo , 
p ridobljeno  iz diesel goriva 
za nam ene tehnologij b ar
varne te r razpolagam o z last
nim diesel agregatom  moči 
330 K V A  in porabe cca 50 1 
nafte na uro. Le-ta nam  služi 
izključno v času redukcij za 
napajan je  toplotne energe
tike te r računalniških siste

m ov. V izjem nih prim erih pa 
je  m ožno vso energijo  D .A . 
preusm eriti na črpališče indu
strijske vode.

V eliko se borim o za 
zm anjšanje porabe energije. 
U redili smo kondenčno m re
žo, term o izolacije, v izdelavi 
je  povratek  cevovodov za 
prenos top lo te hladilnih vod 
in njihovo ponovno vračanje 
v proces.

O pozarjam o na organiza
cijo vklopa pom em bnejših  
brem en, ki da za rezultat 
nižjo konico. V izgradnji je  
registracija konice, ki nam  bo 
dala jasno sliko o nadaljnih 
m ožnih posegih o om ejeva
nju koničnih obrem enitev. 
R azm išljajo  o ločitvi čistih in 
um azanih barvarskih flot, 
izkoriščanju energije teh  flot, 
izkoriščanju toplote dimnih 
plinov, vročega zraka, o 
regulaciji centralnega ogre
vanja. V eliko se dela na spre
m em bah oz. odpravi pom anj
kljivosti, optim iziranju nasta
vitev, pravilnem  vzdrževa
nju , uvajajo  se m ikroproce
sorji za krm iljenje tehno lo
škega procesa v celoti. Pri 
novih investicijah posvečam o 
pozornost zm anjšanju  tran- 
smisijskih izvedb. Prepričani 
sm o, da bi sam o z izkorišča
njem  toplote odpadnih flot 
p rihranili letno  preko  20 % 
m azuta.

O celotnem  poteku  in deli
tvi moči je  nujna uporaba 
meril in regulacijskih naprav, 
ki izboljšuje norm iranje 
po trošn je  energ ije , po tro 
šniki bodo m očneje za in tere
sirani za varčno porabo , saj ti 
stroški p redstav ljajo  v vsa
kem  T O Z D  ali enoti večji 
delež celotnih stroškov.

Strežno osebje  pa m ora im eti 
ustrezno kvalifikacijo in 
odnos do energ ije , enako 
tudi uporabniki, kajti zm anj
šanje izgub pri proizvodnji, 
razdelitvi in porabi je 
pom em bna rezerva za naš 
gospodarski razvoj.

B. Jaklič



PRAKSA ALI IZGUBA ČASA

Za Vezilo 
govorijo 
praktikantke

Med šolskimi počitnicami 
je  Beti vedno rada sprejela 
tudi naše štipendiste. Minula 
leta bolj zato, da bi se štipen
disti spoznali s tovarno in z 
zaposlenim i, v zadnjih nekaj 
letih pa tudi zato, da bi 
mlajše moči priskočile na 
pom oč, zlasti tam , kjer so 
ozka grla.

N o, tokrat nas je  zanimalo, 
kakšno m nenje imajo o svoji 
praksi štiri študentke z ljub 
Ijanske Ekonom ske fakulte 
te . Vsi tisti, ki pričakujete 
da je  v pogovorih šlo zgolj za 
hvalo, ste se zm otili. In kaj 
so bodoče diplomirane eko  
nomistke povedale?

Brez 
programa

SILVA ŠUKLJE je  š tu 
den tk a  1. le tn ika E konom ske 
faku lte te  v L jub ljan i, na 15 
dnevni počitniški praksi je  
bila v B eti, v oddelku  finan
čna služba, m entorica  pa ji je  
bila A lenka  B adovinac.

-  Im ela sem  zanim ivo 
delo. D elala  sem  z m enicam i.

Kako vam je  bilo všeč?
-  Še kar. P raksa je  bila 

dobro  p rip rav ljena , vendar bi

bilo bo lje , če ne bi delala 
sam o v enem  sek to rju .

— Ste imeli za počitniško  
prakso program?

— N e. V  glavnem  mi je  
pom agala M ilena Ž u g e lj, 
kajti m en torica  A lenka 
B adovinac je  im ela preveč 
svojega dela. Tovarišica 
M ilena pa  m i je  pokazala , 
kako  kaj gre.

— Ste se vsi, ki ste bili na 
praksi, kdaj sestali? Se pogo
vorili?

— Skupnega sestanka 
nism o im eli, bi pa  bilo dobro . 
Prej sem  p re jem ala  štipen 
dijo  pri K m etijski zadrugi. 
T am  so imeli p rakso  sesta ja
nja. To se mi je  zdelo dobro .

— Razmišljate kaj o zapo
slitvi, ki je  sicer še daleč?

— V em , da m e v B eti ne 
bodo  zaposlili. D a  pa bom  tu 
opravila prip ravništvo , sem 
p repričana.

Slaba 
organizacija

A L E K SA N D R A  M AT
JAŠIČ j e bila v B eti na počit
niški p raksi, sicer pa  je  štu 
den tk a  2. le tn ika E konom ske 
faku lte te  v L jub ljan i, je  šti-

pendistka B eti, za m en to rja  
pa so ji določili Janeza  Ž ele ta  
iz kom erciale.

— D elo  m ed počitniško 
p rakso  je  bilo bolj slabo 
organizirano. Je  p a  d o b ro , da 
spoznaš ljudi, p rosto re  in vse 
druge. V eliko lažje je  po tem , 
ko se zaposliš.

— Kako je  potekalo delo?
— Izpoln jevala sem  zadol

žitve, vendar kaj težjega 
nisem  dobila. L etos sem  bila 
na počitniški praksi že d ru 
gič. N o, tako le  povedano: 
boljše k a j, kot nič.

Izguba časa
M A R JA N A  R A D K O V IČ

je  š tuden tka  1. le tn ika E k o 
nom ske faku lte te  v L jub lja 
n i, je  štipend istka B eti, k je r

je  bila na  počitniški praksi pri 
m en to rju  T ihom iru  Skolibru.

— T ovariš Skoliber se je  
trudil, . 'a  bi m e zaposlil, a 
k a j, ko im a sam  veliko dela 
in m u je  za to , razum ljivo, 
zm anjkalo  časa zam e. Pri 
počitniški p raksi sm o p re 
puščeni m en to rjem , da pa bi 
delali po kakšnem  program u, 
ni pričakovati. Program  
počitniške p rakse  nim a izde
lanega niti B eti niti naša 
fakulte ta .

— Pa vseeno: je  takšna 
praksa smiselna?

— Je , saj je  študij preveč 
oddaljen  od resničnega živ
ljen ja  v delovni organizaciji. 
P raksa je  lepa priložnost spo
znati resnično dogajan je, v 
pod je tjih .

— Ste tudi kaj delali, saj 
ste za delo med počitniško 
prakso nagrajeni?

— M ed počitn iško prakso 
je  težko najti za p rak tikan te  
k o n kre tno  delo.

Štos poletja
M IR A N D A  SM REK AR

ena od petindvajsetih  študen 
tov , ki so opravljali od 27.

ju n ija  do 3. sep tem bra  počit
niško prakso  v delovni orga
nizaciji Beti. M iranda Sm re
kar je  štu d en tk a  3. letnika 
E konom ske faku lte te  v L ju b 
ljani. Š tipendije n im a, dom a 
pa je  iz L jub ljane . P red  leti 
je  v B eti delal n jen  oče. Na 
počitniški praksi je  bila v 
zunanjetrgovinskem  sek to r
ju , m en to r pa ji je  bil T iho
m ir Skoliber.

— M oja  počitn iška praksa 
je  bilo bolj pom ikan je  kot 
resna izraba delovnega časa.

— Ste zadovoljni
— N e. Prosila sem  za delo, 

a m i ga niso našli. Sicer sem 
pridobila nekaj m alega, a mi 
je  žal, da  nisem  več.

— D obite za počitniško 
prakso kakšno nagrado?

— Z a  tri ted n e  bom  pre je la  
65.000 dinarjev .

— Nekaj pa ste le delali, 
kajne?

— V  zunanjetrgovinskem  
sek to rju  so v glavnem  obraz
ci. Izpoln jevala  sem  jih . To 
je  p recejšn ja  izguba delov
nega časa.

— Kaj predlagate za v 
bodoče?

— D elo  po načrtu , ki naj 
ga nared ijo  v B eti ali na 
fakulte ti. T ako  bi bila praksa 
vsebinsko bogatejša .

P ogovarjal se je: 
Toni Gašperič

Fotografiral je: 
B . Matkovič



IZ STAREGA TRGA

Otvoritev 
prizidka in 
jubilejne 
nagrade

Stari trg , strn jen  na hribu 
nad Kolpo je  prijazno sprejel 
svoje goste, ki so prišli na 
o tvoritev 600 m 2 novega pri
zidka K om etovega ob ra ta , 
prizidka k osnovni šoli te r 
večnam enske hiše. L judje 
obeh belokranjskih  občin, 
Č rnom lja in M etlike, so bili 
prisrčno sprejeti v Poljanski 
dolini.

Tudi vrem e je  bilo staro tr- 
ščanom  dokaj naklon jeno  ob 
njihovih pridobitvah.
Pozdravni govor ob otvoritvi 
je imel d irek to r K O M ET-a 
Franc Kočevar.

O benem  je K O M E T  izko
ristil to  priložnost tudi za slo
vesno podelitev jubilejn ih  
nagrad in plaket, svojim  dol
goletnim  in zvestim  delav
cem.

Z a 20 let dela v pod je tju  so 
prejeli p lakete naslednji
delavci: A ngela B rinec,
G usti G uštin , Jožica Lešča- 
nec, Z vonka N em anič, 
M arica R adenovič, D ragica 
Čulig, M arija  G rahek , Jožica 
M avrinac, Stanka Š trekelj, 
M arjana Č em as, B ranka 
L užar, Radm ila N em anič, 
A lbina Tošeska.

Z a 30 let skupne delovne 
dobe sta bila nagrajena 
naslednja delavca: A na
M ilojkovič, S tanko Sodec.

Z a 20 let skupne delovne 
dobe so bili nagrajeni nasle
dnji delavci: Jožefa C ajnar, 
Ž arko  Latinovič, A m alija 
Levstek, Jožica Jam šek,
M arija K obe, Ivanka Šter- 
benc.

Z a delovno dobo 10 let pa 
so bili nagrajeni: Z orica
Belavič, A nica Pezdirc,
N ežka Filak, S tanka R ibarič, 
D ragica Jan jac , Jožefa
K astelec, B arbara M ržljak, 
Z orica N em anič, M ira Fer-

ko , M arija R ežek , M ilka 
G rgurič, R ezika Ž abčič, A na 
M ajhen , Slavica P laninc, 
L jubica Cigič, Z inka P an jan , 
Je lena G alez, K atica Šesto, 
M ira Lukežič, Z denka 
N ovak.

Nagrajenec
Stanko

N ašla sem  ga v izvoznem 
skladišču pri pak iran ju  izvo
znih artiklov. N edrčki, ste
zniki, kopalke pa spalne sra j
ce, vse je  bilo lično in lepo 
u re jeno  v karton ih  posam e
znih tu jih  firm . N a nekaterih  
so oznake firm e, zopet na 
drugih jih  ni.

Pobarala  sem ga o njego
vem  dolgoletnem  delu v 
K O M ET-u. Takole pripove
duje  o svojem  delu in o 
začetkih pred 25 leti, ko je  
prvič prestopil prag tega 
danes 450 članskega kolek ti
va.

»Po novoletnih praznikih 
leta 1964 sem prišel v 
K O M E T , delal sem v prikro- 
jevalnici, tak ra t še nismo 
imeli takšnih tračnih žag za 
rezan je , kot jih im am o sedaj. 
Bilo nas je  seveda tudi m anj, 
bili smo m ajhen in prije ten  
kolektiv. Z am e, ki sem delal 
prej pri privatniku, je  bila to 
velika sprem em ba. Tam  smo 
delali m anjše količine in po 
naročilu, tu  v pod je tju  pa je 
bilo drugače. T oda človek se 
pač, posebno m lad, kar hitro  
nauči in delu prilagodi. V pri- 
krojevalnici sem delal p ri
bližno pol leta. nato  pa na 
končni kontroli izdelkov cca 
2 leti. To je  bilo zelo na tan 
čno delo.

Ko sm o v pod je tju  uvedli 
dvoizm ensko delo , sem bil 8 
let preddelavec v izmeni. 
D elal sem v p o d je tju , ko smo 
še delali v stavbi na Pungar- 
tu , kasneje sm o se preselili v 
p rosto re  na trgu , k je r je  
sedaj SD K , zavarovalnica in 
D PO . Ko smo se leta 1972 
preselili v nove prostore v 
R osalnicah, sm o šele prav 
videli, kako je  delati v lepi

prostorni delavnici. Bili smo j  

vsi skupaj, zato sm o izmeni 
povečali. Z arad i tega sem bil 
na kom andni plošči tekočega 
traku .

[ D anes pa delam  v izvo- 
j  znem  skladišču v dveh izm e

nah, ker je  večja po treba. 
Dva delavca v dopoldanski in 
dva v popoldanski izmeni.

V eliko delam o za izvoz, pa 
tudi lohn posla im am o zelo 
veliko. V ežejo  nas roki, zato 
je  večkrat treba  delavkam  
potegniti izdelek skoraj izpod 
stro ja. N orm e so zelo napete , 
saj nim am o takšnih stro jev , 
kot jih ima bolj razviti svet. 
Norm e pa so iste.

Z a  izvoz dobim o nekatere  
artikle že sk ro jene , nekaj pa 
jih m oram o sami krojiti.

V eliko sm o v teh letih , kar 
sem v p o d je tju , že naredili. 
Kupili smo veliko novih stro 
jev , šivalnih, specialnih,
kro jn ih  nožev, oprem e, 
postavili sm o novo tovarn i
ško halo, dodali smo ji p ro 
store skladišč. Sezidali novo 
poslovno stavbo, kupili tran 
sportna vozila, osebna avto
mobila.

V  Starem  trgu je bilo zelo 
lepo, mislim , da bi bilo 
dobro , da im am o več takih 
srečan j, saj se m ed seboj sko
raj ne poznam o, čeravno smo 
v skupnem  pod je tju .«

Povprašala sem ga, kaj 
misli o novem  predlogu, da 
bi se osebni dohodki izplače
vali na 14 dni.

»Mislim, da ne bi bilo nič 
boljše. Ko sem bil še pri p ri
vatn iku, sm o dobili plačilo 
vsak teden , pa se mi zdi, da 
je  boljše enk ra t m esečno. V 
šali rečeno pa bi bilo dobro , 
če bi bila dvakrat m esečno 
cela plača.« V eselo se je 
nasm ejal ob tej misli.

M ED NAJBOLJŠIM I

Z a 20-letno delovno dobo 
je  nagrado pre je la  tudi Jožica 
Jamšek. Povedali so mi, da 
je  m ed najboljšim i delavkam i 
v podjetju .

Sam a o sebi skrom no pri
poveduje:

»V K O M E T  sem prišla

leta 1970, najprej sem delala 
na Pungartu , od tam  pa smo 
se preselili v Rosalnice. P ro 
stori na Pungartu  so bili p re 
m ajhni, saj smo bili raz tre
seni po M etliki, kar verje tno  
ni bilo najbolje . Na stro ju  in 
norm i delam  že od vsega 
začetka, poznam  vse stro je , 
saj sem na m nogih že delala. 
N ajveč delam  za tu je  firme. 
N orm e so visoke, toda jaz jo  
vedno dosegam  in presegam .

D om a sem iz Vranovič, 
kot dekle sem šla k bra tu  na 
G oren jsko , k je r sem dve leti 
delala v T itan  K am nik in 
nekaj časa v T rak M engeš. 
Ko se je  brat z družino prese
lil v inozem stvo, sem prišla v 
M etliko, k jer sem se zapo
slila v K O M E T -u, k jer delam 
še danes.

M ož dela pri privatniku, 
sin pa bo šel v jeseni v 8. raz
red osnovne šole v M etliki. 
Nič ne vem , kaj in kam  se bo 
odločil za naprej.«

M ed pripovedovanjem  hiti 
z obrezovanjem  nitk. Spom i
n ja  me na šiviljo s škarjicam i, 
zanim a m e, če je  treba  veli
kokrat kaj popravljati. 
N asm ehne se in reče: »Ne, 
jaz  skoraj nikoli ne poprav
ljam , raje pazim , kadar 
šivam , saj pravo svilo je  zelo 
težko popravlja ti, lahko 
rečem , da ni mogoče. Vse se 
pozna. Če pa že m oram o 
popravlja ti, naredim o
m anjšo številko iz večje.

Letos se nisem prijavila za 
oddih na m orju . V kolektiv
nem  dopustu pač ne bi dobila 
letovanja, ker sem ga lansko 
leto. Potem  pa mi skoraj nič 
ne ostane dopustniških dni.

Lansko leto sem bila v Sti- 
nici pri Jablancu, tam  je bilo 
zelo lepo. Plaža je  sicer lepa, 
je  pa na eni strani zelo visoka 
voda, za o troke ni najboljše, 
če ne znajo plavati. Mi smo 
hodili tja , k jer je  bila voda 
nižja. Se da pom agati. No 
tudi z nabavo živil ni bilo p re 
velikih težav, čeprav je  bilo 
v se 'naselje  urejeno  šele lani. 
Mislim pa, da bo v naslednjih 
letih bolje.«

Alenka Mežnaršič



KODRANKA

Nove vrste 
prej

V T O Z D  K odranka sm o v 
le tošn jem  letu  začeli s p ro 
izvodnjo novih vrst p re j, t.i. 
e fek tn ih  p re j, ki se u p o rab 
lja jo  za p ro izvodnjo  zaves, a 
im ajo  tud i m ožnost uporabe  
v svilarski industriji za razne 
vrste tkan in .

D a se gre v program  efek
tnih p re j, je  bilo odločeno v 
letu  1987. Investicija je  reali
z irana skupaj z D O  »V elana« 
L jub ljana , ki je  združevala 
dinarska sredstva za oprem o. 
S troje sm o nabavili pri firmi 
R P R  iz Ita lije , ki je  znana po 
tekstu rirn ih  in sukalnih s tro 
jih , ki jih  že im am o pri nas v 
proizvodnji. O d prej že 
im am o nam eščen pravilnik 
dom ače pro izvodnje »Maši- 
noteks« Leskovac, ki služi za 
dokončno stabilizacijo p re je .

T ehnološki postopek  za 
izdelavo efek tn ih  prej je  zelo 
zah teven , k er se upo rab lja  
več različnih m ateria lov  in je  
po treb n o  veliko fantazije  in 
kreativnega dela , da se izde
lajo  artik li, ko t jih  zah tevajo  
predelovalci.

Pri proizvodnji efek tn ih  
prej se upo rab lja jo  najm anj 
trije  pred ložki, od katerih  
im a vsak specifično funkcijo  
(osnova, efek t in vezna nit).

Značilnost efek tno-sukaln ih  
stro jev  je , da sam o v eni o p e 
raciji p ridem o od  predložkov 
do končnega izdelka.

Vse nitke se z določeno 
hitrostjo  dovaja jo  do v re te 
na, dodaja  jim  se določeno 
število zavojev in se potem  
p re ja  navija na cilindrične 
cevke.

V odvisnosti od števila 
zavojev, h itrosti osnovne in 
efektne niti te r nav ijan ja  je  
m ožno proizvesti različne 
efek te  na p re ji, kot so bouc- 
le, flam e, nopi, serpen tine  in

različne kom binacije  teh 
efektov.

Sam o delo na  stro jih  je  
takšne narave , da je  
p o trebna  posebna pozornost 
in stalna k o n tro la  procesa te r 

| strik tno  delo  po tehnoloških  
predpisih , ker lahko v na
spro tnem  p rim eru  h itro  pride 
do okvar stro jev  ali pa do 
takšn ih  napak  na  p re ji, da 
nastane popo lnom a drugi 
efek t in p re ja  ni uporabna. 
Poleg te  faze v tehnološkem  
procesu im am o še 2 fazi, in 
sicer: p riprava m ateria lov  in 
stabilizacija gotove p re je  v 
pravilniku. P ripravo  m ate
riala v odvisnosti od vrste 
preje  izvršim o p reko  tekstu-

I riran ja , sukan ja  in p rev ija
n ja, a vezno nit navijam o na 
posebne cevke, ki so prilago
jene  v re tenom  na efektno 
sukalnem  stro ju .

K ot surovina za proizvod
njo  efek tn ih  pre j se u p o ra 
blja PES različnih dtex. Kot 
filam ent, tekstu rirana  ali 
sukana p re ja . Z a  proizvod
n jo  se koristijo  v glavnem  
m ateriali dom ače proizvod
nje dtex  76/23, 110/24,
110/32, 150/30 in 167/32 ter 
220/64 kot filam ent, tekstu ri
rana  p re ja  in krinkel p re ja .

Število predložkov za 
posam ezne vrste p re je  je  od 
najm anj 3 pa do 8, ki se

postavijo  tak o , da je  eden 
'vezna n it, a število osnovnih 
in efek tn ih  niti se lahko sp re
m inja (za p rim er navajam  
sestav artik la  flame dtex 
2200: osnova 150/36 x 2 - 8 0  2 
predložka; efek t 110/24 fila
m ent sijajni 4 predložki +  
.150/36 x 2 —80; vezna nit 
150/36 x 1 tekstu rirano , ali 
skupaj 8 predložkov).

D o danes so za D O  »V ela
na« osvojeni 3 artik li, ki 
redno  o b ra tu je jo , in sicer: 
boucle d tex  500, flam e dtex 
2200 in serpentine dtex  1700.

Z a industrijske probe so 
narejen i 4 artikli: boucle dtex 
2200, flam e dtex 480, 550 in 
2200, ki so v fazi testiran ja  
pri uporabn ik ih  p re je . Še je  
nare jeno  večje število raznih 
vrst p re je  in različnih tipov 
efek tov , ki so oddani p o ten 
cialnim  kupcem  za poizkus.

V sa stro jna  op rem a, to  je  5 
stro jev  po 80 v re ten , in 1 pre- 
vijalni stroj za pripravo vezne 
niti, je  nam eščena v jun iju  
1988. M esečna kapacite ta  se 
lahko giblje od  10 do 20 ton 
p re je , k ar je  odvisno od dtex 
in tipa pre je .

Značilno  za to  proizvodnjo 
je , da oprav lja  delo  m ajhno  
število delavcev in spada m ed 
visoko kapita lno  produkcijo .

G lede na ceno surovine se 
bo skozi kapita l glede na 
variabilne stroške dosegalo 
b istveno višje p o k ritje , ko t je  
pri ostalih  tekstu riran ih  pre- 
jah . N a ta  način bo nastal 
pozitivni p rem ik , ker bo 
ustvarjen  višji dohodek , ki 
bo ugodno vplival na rezul
ta te  poslovanja. Z a  D O  
V elana pro izvodnja  že redno  
teče od aprila , pri ostalih 
dom ačih kupcih se še zm eraj 
vršijo tes tiran ja  p re je , a razi
skuje se tudi izvozno tržišče.

N a zagon in ob ra tovan je  vseh 
kapacite t računam o v teku  
drugega po lle tja  1988.

V inko Pavlinac



Obrnjeni k 
prihodnosti

Gabre Predovič! Izvoljen 
si bil za predsednika akcijske 
konference Zveze komuni
stov v Beti. Čestitam o. Je to 
odgovorna funkcija?

»H vala. V  tem  času biti 
p redsedn ik  akcijske konfe
rence Z K  Beti je  precej 
odgovorna funkcija. D elo  
akcijske konference, p red 
sedstva in p redsedn ika akcij
ske konference se izraža 
predvsem  p reko  rezultatov 
osnovnih organizacij. Z arad i 
tega so na koncu m andata  
konference in p redsedn ika 
konference v širših krogih 
m ožne različne ocene uspe
šnosti.«

Anketa v prejšnji številki 
Vezila je  pokazala, seveda 
tega ne gre posploševati, da 
delavci malo ali skoraj nič 
poznajo delo Zveze komuni
stov v Beti. Kaj bi bilo treba 
narediti, da temu v bodoče 
več ne bi bilo tako?

»M enim , da so bili v p red 
hodni številki Vezila člani 
Z K  B eti nekoliko  preveč 
izpostavljeni kritiki. O sebno 
m enim , da  O O  Z K  svojega 
člana ocen ju je  v prvi vrsti po 
uspešnosti in družbeno  poli
tični aktivnosti v sred in i, k jer 
dela. Če bi se tudi javno  
m nenje  o aktivnosti članov 
Z K  Beti oblikovalo s tak 
šnega v idika, verjam em , da 
bi bila tud i splošna ocena 
aktivnosti drugačna. Seveda 
se delo članov Z K  ne sestoji 
sam o iz individualne ak tivno
sti, am pak tudi organizirano 
v osnovnih organizacijah . 
Sklepi in stališča osnovnih 
organizacij naj bi se v prvi 
vrsti posredovala  na sejah 
sam oupravnih  organov in 
ostalih  družbeno  političnih 
organizacijah . T u  gre za tiste 
sk lepe, ka terih  realizacija bi 
p ripelja la  do še boljšega sta 
n ja  v kolektivu.

Vezilo je  tud i ena od kvali
te tnejših  oblik  in form iran ja  
javnosti o delu  ZK  B eti,

k a tere  se bo konferenca in 
O O  ZK  v bodoče več poslu
ževala.«

Kako ocenjuješ delo 
Osnovnih organizacij ZK v 
zadnjih dveh letih? Seveda 
mislim na delo komunistov v 
Beti.

»G lede na uspešnost 
kolektiva v zadnjih  dveh letih 
in na zastopanost članov ZK  
v sred inah , k je r de la jo , oce
n ju jem , da so bili člani O O  
Z K  v B eti zadovoljivo aktiv
ni. Pri tem  delu n ikakor ne 
m orem o gledati Z K  kot 
sam osto jno  organizacijo , 
am pak vključeno  v skupne 
cilje sam oupravnih  organov, 
vodstva D O  in drugih d ru 
žbeno političnih organizacij.

M enim , da so O O  Z K  Beti 
v p retek losti p rem alo  n are
dile na delovanju  delegat
skega sistem a na nivoju 
občine M etlika. Če pog leda
m o, s kakšnim  odsto tkom  
dohodka sodelu je  Beti v 
občini, še zdaleč to liko  se ne 
čuti vpliva našega kolektiva 
na dogajan ja  v občini M etli
ka.«

Kaj boste naredili, da bo 
Zveza komunistov spet zani
miva za mlade ljudi, za 
delavce? D a bo ponovno pri
hajalo do vstopanja?

»E na od nalog organizacij 
zveze kom unistov je  sp rem 
ljan je  in ev iden tiran je  p o ten 
cialnih kandidatov  za sp re 
jem  v članstvo ZK .

Mi po struk tu ri nism o tako  
m lad kolektiv , da bi lahko 
prišlo do m asovnejšega 
vstopa v O O  ZK .

M ladi ljudje se tudi neradi 
vk ljuču je jo  v O O  ZK  p red 
vsem  zaradi ekonom sko poli
tičnega stan ja  v državi.

visoke članarine in nekateri 
zaradi bojazni dodatne  odgo
vornosti. V tem  obdob ju  
lahko v Beti p ridobim o nove 
člane Z K  sam o z več ak tivno
sti in dokazovanjem  vpliva 
članov Z K  na pozitivne p re 
m ike v kolektivu  in širše.«

Bodi prijazen, tovariš 
predsednik, pa nam povej, 
kaj misliš narediti, morda 
spreobrniti, v svojem man
datnem obdobju?

»Kot sem že om enil, bo 
delo  akcijske konference 
vidno predvsem  skozi aktiv
nosti in rezu lta te  O snovnih 
organizacij Z K  Beti.

V prvi fazi bo  predsedstvo 
akcijske konference p red lo 
žilo program  aktivnosti 
ak tualn ih  področij. P red 
vsem se bom o ukvarjali z 
no tran jim i problem i v ko lek
tivu, in tistim i, ki so skupni 
za vse O O  Z K  T O Z D .

Ni pričakovati sklicevanje 
pogostih  in dolgih sej celotne 
akcijske konference, am pak 
več kra tk ih  in p lodnih  posve
tovanj predsedstva akcijske 
konference Z K  Beti.

Pri reševanju  zadanih 
nalog se m orajo  vse O O  ZK  
T O Z D  vključiti eno tno  in 
k ar je  predvsem  pom em bno, 
istočasno, kar je  garancija  za 
uspeh znotraj D O , navzven 
pa eno tnega te r  m očnejšega 
vpliva.

N e bom o veliko razprav
ljali o p re tek losti, am pak  bo 
nas zanim ala predvsem  seda
njost in p rihodnost, tako  da 
ne m orem  govoriti o sp re 
m em bah dela v ZK . V sako 
obdob je  nosi svoje problem e 
tako  tudi čas m ojega m andat
nega obdob ja .«

Z adovo ljen  bom  na koncu 
m andatnega obd o b ja , če 
bom  lahko reke l, da je  bila 
akcijska konferenca Z K  Beti 
in iciator realiziranih  nalog ali 
sodelovala v n jih , in to  v 
tistih , ki so se izrazile pozi
tivno na živ ljen je , delo in 
rezu lta te  dela v kolektivu .«

In še zadnje vprašanje: kaj 
misliš o  vplivu članov ZK v 
Beti? So komunisti dovolj 
aktivni? So vplivni?

»Po tistem , k ar sem že 
povedal, se vidi, da sem m ne
n ja , da so člani ZK  Beti 
aktivni in vplivni vsak po svo
jih  m očeh, izobrazbi in 
delovnem  m estu. V vseh 
sam oupravnih  organih so 
zastopani člani Z K , ki s svo
jim  vplivom pom agajo  obli
kovati sklepe.

Še vedno o sta ja  p ro sto r za 
večjo aktivnost članov ZK 
B eti predvsem  preko  svojih 
O O  Z K , kar bo tudi del p ro 
gram a dela akcijske konfe
rence ZK  Beti.«

Pogovor je  pripravil: 
Toni Gašperič

Delegati niso 
le molčeča 
večina

Vinko Pavlinac. Najprej 
čestitke k izvolitvi za pred
sednika delavskega sveta 
delovne organizacije Beti. In 
takoj k vprašanjem: misliš, 
da je  biti predsednik delav
skega sveta težko?

»Kot prvo se zahvalju jem  
za zaupan je  sodelavcem  iz 
D O , ki so mi poverili to  fun
kcijo. T ežko je dati odgovor 
na to  vprašan je , ker sem do 
sedaj vodil sam o eno  sejo 
D S. M islim pa, da ta  naloga 
ni lahka, ker večina sodelav
cev težko  sprejem a funkcijo 
p redsedn ika za kateri koli 
sam oupravni organ v D O , 
k ar velja tudi za DS.«

Koliko lahko, po tvojem  
mnenju, delegati delavskega 
sveta vplivajo na poslovne in 
druge odločitve?

»Vse poslovne in druge 
odločitve m ora nekdo p red la 



gati, v glavnem  so to poslo
vodni organi, kolegij ali stro
kovni team  in ostali sodelav
ci. D elegati DS predlagane 
odločitve največkrat po trd i
jo , in se zelo redko  dogaja, 
da prihaja  do sprem injan ja 
predlogov.«

Bodo za časa tvoje »vlada
vine« gradiva za delavski svet 
pisana razumljivejše in v lep
šem jeziku?

»G radiva za DS se že 
dolgo časa pripravljajo  po 
nekakšnem  ustaljenem  
načinu in mislim, da pri tem 
ne bo prišlo do večjih sp re
m em b. V sekakor pa gradivo 
ne sme biti preobširno, m ora 
biti*pisano tako , da so zajeti 
vsi pom em bni podatki in v 
jeziku, ki je  razum ljiv vsem 
sodelavcem .«

Delegati delavskega sveta, 
pa tudi drugih samoupravnih 
organov, so bolj molčeči. Kaj 
storiti, da bi se jim razvezali 
jeziki?

»D elegati DS niso pri vseh 
vprašanjih  enako molčeči in 
niso le molčeča večina. Vse 
je  odvisno od problem atike, 
ki jo  posam ezno vprašanje 
obravnava. M islim, da so 
delegati dovolj zgovorni le 
pri vprašanjih , ki so za vsa
kega člana kolektiva življenj
sko pom em bna, kot so O D , 
stanovanja in podobno. K ar 
zadeva ostala vprašanja , se 
delegati ne spuščajo v disku
sije, ker m enim , da niso stro
kovno dovolj usposobljeni in 
prevladuje bojazen, da v 
svoji diskusiji ali vprašanjih  
ne bi povedali česa narobe.«

Predsednik delavskega 
sveta je  tudi član razširjenega 
kolegija. Sedi na sestankih le 
zaradi lepšega?

»M islim, da je  predsednik 
DS enakopraven član kole
gija kot vsi ostali in ima 
m ožnost razpravljati o vseh 
vprašanjih , ki jih kolegij 
obravnava. Trudil se bom , da 
na sestankih kolegija ne bom  
sedel sam o zaradi lepšega, 
skušal bom  sodelovati, koli
kor bom  za določeno prob le
m atiko zm ožen.«

Delegati delavskega sveta 
večkrat zatrjujejo, da je  
večina sklepov pripravljenih 
v naprej in da ne morejo vpli
vati skoraj na nobeno odloči
tev. Koliko je  resnice v tem?

»A vtorji gradiva so dolžni 
predlagati sk lepe, za katere 
tudi nosijo odgovornost. 
O bičajno delegati potrd ijo  
predlagane sklepe. Prem alo 
časa sem predsednik  DS, da 
bi lahko dal odgovor, koliko 
m orejo  delegati vplivati na 
posam ezno odločitev.«

Kot predsednik delavskega 
sveta sveta traja dve leti. 
Imaš v mislih koga, ki bi te 
lahko nadomestil po izteku 
mandata?

»Skoraj vsak zaposleni v 
D O  je  lahko član DS, kar 
pom eni, da je  tudi lahko 
predsednik DS. K do bo p red 
sednik po izteku m ojega 
m andata, ni bistveno, važno 
je , da bo D O  uspešo poslova
la.

N a koncu bi želeli dodati, 
da živimo v zelo težkih dru- 
žbeno-ekonom skih razm e
rah , vendar upam , da D O  
B eti ne bo stagnirala in da bo 
še naprej držala korak  s kon
kurenco tako dom a kakor 
tudi na tu jem  tržišču.«

Pogovor je  pripravil: 
Toni Gašperič

Ob razstavi 
Sama Kralja

V  slovenski likovni um et
nosti niso osamljeni primeri, 
ko  so še študentje arhitektura 
ali diplom irani arhitekti uspe
šno ukvarjali tudi s slikar
stvom . Prav isto velja tudi za  
mladega novom eškega arhi
tekta Sama Kralja, kar seveda 
ni naključje, saj zna avtor v 
svojih likovnih upodobitvah  
sm otrno uporabiti svoje risar
sko  znanje, k i si ga je  pridobil 
m ed študijem  arhitekture pri 
znanem  slovenskem  slikarju  
profesorju Borisu Kobetu. 
A nfiniteta  do slikarstva in 
velika mera nadarjenosti se
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pri njem  skladno povežeta  v 
osebna doživetja s čisto 
likovno govorico in z izbra
nim i sredstvi.

Sam o Kralj sodi v m lado  
generacijo slovenskih slikar
jev, v tisto, brez dvom a m anj 
številno, k i se je  kljub post
m odernističnem u obdobju in 
poplavi alternativnega in 
avantgardnega slikarstva 
odločila, da si poišče lastno 
izrazno identiteto v naravi in 
njenem okolju. Z a  predstav
ljeni ciklus likovnih upodobi
tev, k i se m otivno  nanašajo 
na N ovo  m esto in njegovo  
okolico s slikovitim i predeli 
doline Krke, je  nam enom a  
izbral pastelno tehniko, s šte
vilnim i barvnim i odtenki, kar 
m u daje m ožn o st za p o n a zo 
ritev skladnega pastoralnega 
občutja.

Ob pogledu na Kraljeve sli
ke, k i zrcalijo idiličnost in 
poetičnost izbranih m otivov, 
se nam  razodeva avtorjev 
umirjen in romantičen značaj, 
prepleten s čustvenim i rem i
niscencami in njegovo rodno  
D olenjsko. M otivi zaživijo  v 
luči različnih letnih časov, 
svetlobnih učinkov, atm osfer
skih posebnosti in razpolo
ženjskih situacij. Z d i se, da v 
Kraljevih slikah najdemo  
izrazito podobnost s slikar
stvom  velikega mojstra  
dolenjskih pejsažev Božidarja  
Jakca, kar pa  je  predvsem  
posledica uporabe enake sli
karske tehnike — pastela — in 
pa izbira podobne tematike.

Bolj po zo rn o  opazovanje  
in gledanje njegovih del pa  
nas docela prepriča, da se 
Kralj v slikarskem  mediju  
izpoveduje izvirno in sam o
svoje. K ot prepričan realist z  
naglašeho noto poetičnosti v

svojih ustvarjalnih snovanjih  
he išče senzacij in ne eksperi
mentira za vsako ceno, da bi 
se dokopal do izvirnosti p o  
vsej sili. Slikarstvo po jm uje in 
vrednoti na tradicionalni 
način. Trdno likovno  znanje  
se p ri njem  odraža  v urejeni 
kom pozic ijsk i zasnovi, suve
reni risbi in prefinjenem  
občutku  za barvno harm oni
jo . V  času, ko  se življenje  
razvija v sm eri vse večjega 
stopnjevanja tehnološke raz
vitosti, dehum anizacije in 
uničevanja človekovega  
naravnega okolja, se Kralju 
zd i še kako  pom em bno , da 
na svojih upodobitvah ohrani 
in iztrga p o za b i stare mestne  
vedute, vasi, osamljene  
domačije, slikovite m line ob 
Krki, kozolce, gradove, cer
kve in naravne lepote, k i 
danes so, ju tri p a  jih mogoče  
ne bo več. V  svojem  ustvarjal
nem prizadevanju  se torej 
zateka k  idealni p o dob i kraji
ne, k i zanj pom en i neizčrpen  
vir uresničevanja lastne um et
niške izpovedi.

Slikanje p o  naravi za Kra
lja ne pom en i le golo prenaša
nje m otiva na likovno  p lo 
skev. V  avtorjevih očeh se 
narava in po javi v njej 
nenehno sprem injajo v raz
ličnih barvnih odtenkih, tek
sturah in lisah in tako na naj
bolj neposreden način m ani
festirajo svojo čutno in 
vizuelno pojavnost. R a zu m 
ljivo je, da tudi Kralj ni izje
ma, ko  gre za načelo, da je  
podoba  sveta takšna, ko t jo  
čustveno doživlja  um etnik in 
jo  vidijo njegove oči in ne 
taka, ko t jo  otipljem o z  roka
mi.

Kraljeva dela nas prepriča
jo, da avtorju p ri njegovih  
kreacijah ni bilo n iko li vodilo  
zgolj s fo togra fsko  natanč
nostjo preslikovanje narave, 
tem več iskanje razpoloženj
skih  trenutkov, tistih enkrat
nih, k i jim  lahko sledi le 
ustvarjalna m isel in so dru
gačni od  prejšnjih in prihod 
njih, takšni so, da znajo zd ru 
žiti človeka in naravo v eno.

um . zgod. J o ž e f Matijevič



VEZILO

NOVOST

Smo dobili 
novo 
cukrarno?

Nič ni m ogoče in hkrati 
vse. T o  je  zlato pravilo 
našega vsakdana, ki ga vsi 
poskušam o uveljaviti, ne 
glede na to , da sm o za 
dosego svojega cilja mogoče 
oškodovali nekoga drugega, 
m ogoče po trebnejšega  ali pa 
sm o s svojo brezobzirnostjo  
p rizadejali škodo svoji 
delovni organizaciji.

Pa kaj zato , važno je , da je 
naš cilj dosežen, pa čeprav na 
nepošten  način. D andanes je  
težko  biti pošten , porečete . 
R avno naspro tno . Z elo  lahko 
je  biti. N ikoli lažje. K onku
renca nam reč nikoli ni bila 
tako  slaba. Človeški ponos in 
fair-play se bosta m orala 
počasi um akniti in obstati le 
v učbenikih za prvošolce in v 
babičinih pravljicah. Pošten 
odnos do sam ega sebe in do 
okolice bom o m orali balza
m irati in postaviti v m uzejske 
vitrine.

Nič ni m ogoče in hkrati 
vse. K ako  lahko prideš do 
takšnega zaključka? Povsem  
enostavno. Poglej okoli 
sebe?

L ansko leto  si bil na m or
ju , v Betinem  dom u v Seči, in 
letos si spet, čeprav so ugo
dili le tre tjin i prosilcev. S 
seboj si vzel cel trop  o trok , 
tudi sosedovih in na ves glas

zatrjeval upravniku dom a, da 
so vsi tvoji. M ogoče sploh ne 
greš v Sečo. T ja  ra je  pošlješ 
svoje sorodnike iz petega 
kolena, ki upravniku v zboru 
za trju je jo , da tudi oni delajo  
v B eti, čeprav je  edino, kar 
im ajo  skupnega z B eti, pet 
let stare kopalke in par zasra- 
nih gat. Če pa jim  upravnik 
slučajno dokaže, da niso tisti, 
za katere  se p redstav lja jo , se 
sklicujejo na peto  sorod
stveno koleno in jim  kot 
takim  seveda pripada nižja 
cena letovanja. Če jim  uprav
nik tudi to  trd itev , po dalj
šem brskanju  po njihovem  
rodovniku, ovrže, m u zabru
sijo v zobe, da je  starom o
den , da je  živi fosil in da je  
verje tno  slučajno izpadel pri 
restavriran ju  iz sarkofaga in 
da tako  m um ificiran zares 
nim a posluha za m odernega 
hom o sapiensa, ki se drži 
načela: »Snadi se.«

D a, res je . Nič ni mogoče 
in vse. R es je  tud i, da je  
upravnik  dom a v Seči staro 
m oden, sicer bi v dom  strpal 
vse, k ar se plazi in leze po 
jad ransk i obali. Stal bi na 
najprom etnejšem  m estu v 
Portorožu  in vsakega m im oi
dočega zadrogiranega hipija 
bi napotil v Betin  počitniški 
dom , k je r bi lahko prišel 
vsak in k je r bi vsakdo delal, 
kar se m u bi zljubilo , saj je  
na dopustu.

D om  naj bi postal neke 
vrste cukrarna, k je r lahko 
vsak uveljavlja svoje tudi 
najbolj skrite biološke in psi
hološke potrebe in to  kadar
koli in k jerkoli, tudi na mizi. 
In vse pod geslom: N A V A L I 
N A R O D E  -  B ETI ČASTI! 
D a , to  bi bil zares novo- 
m odni upravnik , takorekoč 
alternativni upravnik.

Nič ni mogoče in hkrati 
vse. Tudi to , da bo tradicio
nalni fair-play v m edčlove
ških odnosih zam enjal takoi- 
m enovani »free-play«.

O pravičujem  se, če se kdo 
v zgornjem  pisanju ne čuti 
prizadetega, kajti nihče ni 
b istveno boljši.

M. Rus
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Utrinki z dopusta v Seči
N ekdo je  v času od 5. do 

12. avgusta odjavil dopusto 
vanje v dom u SE Č A . G re za 
sobo št. 13. Po redni poti 
nisem  prišel na vrsto , da bi 
letoval ali v dom u ali v p riko
lici.

Pri tov. Rusu sem se vpi
sal, da me im a v evidenci, če 
kdo odpove. Številka 13 je  
bila tak ra t zame srečna. 
T orej ta  številka mi je  om o
gočila 7 dnevni oddih , kar me 
je  razveselilo. Č eprav sem za 
to  zvedel šele 4. 8 ., sem se v 
petek  5. 8. z ženo odpravil v 
naš dom  SEČ A .

Potovanje  je  bilo sicer 
dokaj neprije tno , saj je  bila 
tem pera tu ra  neznosna pa 
tudi gneča na cesti je  bila 
velika.

Ko sva prispela v dom , sva 
bila p rije tno  presenečena. 
O sebje , ki dela v dom u, je  
bilo zelo veselo najinega pri
hoda — tak  vtis sva dobila. Iz 
p rakse vem , da ni vedno 
tako.

Po kosilu smo se dopust
niki razkropili po bližnjih 
plažah — kopališčih — kam or 
je  kdo vedel. K er ob obali v 
Luciji in Portorožu  ni bilo 
m ogoče park irati avtom obi
la, sva odšla v bližnji S tru
n jan . Spet presenečenje , 
toda  v negativnem  smislu. V 
počitniškem  dom u, ki je  bilo 
do nedavna nem enjen b o r
cem  N O B , sem videl ljudi, 
sicer starejše , vendar govorili 
so več ali manj nem ško ali 
italijansko. M ogoče se v tem  
dom u celo srečujejo  borci 
nasprotujočih  se vojska iz 
pre tek le  vojne. Kaj vse je 
m ožno pri nas?

O dkar je  ta  počitniški dom  
v uprav ljan ju  novom eške 
K R K E , so se zadeve sprem e

nile. Novi upravljalec v 
zasedbi išče ekonom sko raču- 
nico, ta  pa ne pozna ozirom a 
ne izbira poti za dosego želja. 
Z a to  ni čudno, da je  v dom u 
še najm anj borcev N O B. Tu 
mislim resnično na borce in 
ne na člane ZB .

Tudi kopanje pred tem 
dom om  ni več zastonj, 
čeprav je  lani še bilo. 
D nevna karta  po osebi stane 
1500 din.

N aslednji dan sva se 
odpravila na kopanje  v 
sosednjo H R V A ŠK O , v kraj 
K A N E G R A . Tam  sva pla
čala za enodnevno kopanje 
za oba kar 5000 din. R es, 
voda in plaža sta bili odlični. 
T re tji dan sva še enkra t po- 
iskušala dobiti m esto za avto 
in za kopan je  v Portorožu 
pred  hotelom  R IV IE R A . 
T ežko , vendar sem našel p ro 
sto r za vozilo, kopanje  pa 
sem m oral spet plačati po 
1500 din. O stale dni sva p re
živela na kopališču v S trun ja
nu, tu  sem ugotovil, da je  še 
najenostavnejše priti, čeprav 
malo daleč.

Lahko ugotavljam o, da v 
tej naši dom ovini tudi kopa
nje v m orju  ni zastonj; razen 
če »ukradeš« pristop k m or
ju . Tudi kopanje  v m orju  bo, 
če bo šlo tako  nap re j, sam o 
za priviligirani del ljudi. 
K ljub vsem sva preživela p ri
je ten  teden  dni, voda in 
sonce sta vse tegobe izničila.

Z a  p rije tno  preživetje 
teden  dni dopusta pa se je  
zahvaliti največ dobri kuha
rici in strežnem u osebju  v 
Seči. H rana  in počutje v 
dom u je bilo enkratno . 
Delim  m išljenje oseb, ki so 
letovali v tem  tednu.

Tone Matjašič



Če ne bo 
slabše, bo šlo

Č rnom elj, 16. avgusta, 
vroče, soparno , nekaj kapljic 
dežja po dolgi suši. In op ti
mizem A N IC E  Š V A JG E R .

— V B eti delam  že 28 let. 
P rej nisem  nikjer.

— Kaj ste delali pred 28 
leti?

— Pletli smo puloverje , 
kostim e, bluzice. T ak ra t je  
bila to  B elokran jka . D elala 
sem za stro jem . T o  je  bilo 
lepo delo. Prva p lača, ki sem 
jo  p re je la , je  bila osem  jur- 
jev. T ak ra t bi si lahko za ta  
denar kupila štiri bicikle. 
Seveda ne takšne s p restava
m i, kot so danes. Ko se je  
B elokran jka  združila z Beti, 
sm o pričeli delati konfekcijo . 
Bilo nam  je  težko , a lepo, 
zdaj nam  je  najlepše. O , ja . 
Z am en ja la  sem nekaj d irek 
to rjev . N ihče se mi ni zam e
ril. N ajbolj fein se mi je  zdel 
Vujčič.

— Kaj delate zdaj?
— Sem polagalka v krojil- 

nici. Še dve leti pa grem  v 
penzijo .

— Koliko ste dobili junija?
— 460.000 dinarjev . N i

sem na norm i, plače dob i
vam o po povprečju  šivalnice. 
Na po laganju  nas je  dvanajst, 
v vsaki izm eni šest.

— Imate družino?
— Seveda. O d o trok  

punco in fanta. D ekle je 
om oženo, fan t pa je  star že

sedem indvajset le t, je  ag ro
nom , a ne dobi službe. M ož 
dela na G oku.

— Ste si zgradili hišo?
— N e. S tanujem  v b loku, 

v dvosobnem  stanovanju . 
Z d a j, ko sva z m ožem  sam a, 
je  dovolj p rosto ra . S tanova
n je se mi zdi veliko.

— Kaj boste delali, ko 
boste v penziji?

— D ela mi ne bo m an jka
lo. K sebi bom  vzela vnukico. 
R ada  je  pri nas. Pravi, da bo 
hodila v šolo v Č rnom lju . 
R ada tudi štrikam . Če bo sin 
delal hišo, m u bom  pom aga
la. Z m eraj je  dovolj dela , če 
ne z drugim  pa  s kuhanjem .

— Če zavrtite film 
nazaj...?

— V  B eti mi je  bilo lepo. 
P red  zaposlitvijo sem delala 
na km etih. D o p e tindvajse te
ga le ta  sem bila dom a. Ko 
sem dobila v B elokran jk i slu
žbo, sem  bila srečna. Težko 
bom  šla v poko j. Če bi bila 
zdrava, bi delala do polne 
delovne dobe. T ako  p a ... 
D aje  me visok krvni pritisk.

— Bo šlo?
— Če bo tak o , še um reti 

ne bo treba . Vse je  sicer d ra 
go, a bom o preživeli. Če ne 
bo slabše, bo dobro . V eliko 
je  brezposelnosti, revščine in 
vsega drugega. N am  je  še 
dobro.

Stroji v Beti 
so boljši

Z O R IC A  V L A H O V IČ  je 
bila ro jen a  v M arindolu , ko 
pa se je  poročila, se je  p rese
lila v Č rnom elj.

— M ož dela v L jubljani pri 
stavbeniku. O snovno šolo 
sem končala v A dlešičih, 
višje razrede  v Č rnom lju . 
Šolanje sem nadaljevala  v 
Srednji šoli tekstilne usm eri
tve v M etliki. T akoj po šoli 
sem dobila zaposlitev v 
Tonosi v A dlešičih. D elala 
sem kot šivilja. Tudi zdaj v 
Beti opravljam  isti posel — 
sem konfekcijska šivilja.

— Kako gledate na Sred
njo šolo tekstilne usmeritve?

— K ar zadeva stroko , sem 
se v šoli zelo m alo naučila. 
D elali sm o prem alo  na stro 
jih , več bi bilo treba  prakse. 
Preveč pa sm o delali v krojil- 
nici.

— V Beti s te ...
— V B eti, T O Z D  konfek

cija Č rnom elj, sem na trim e
sečnem  poskusnem  delu. 
Jun ija  sem dobila 295.000
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dinarjev . Ko bom  na norm i, 
bo m ogoče moj osebni doho
dek  višji. M orda tudi ne. S 
svojo plačo sam a ne bi mogla 
živeti.

— Mladi ste. Kako preživ
ljate prosti čas?

— V  glavnem  sem dom a. 
R edko greva z m ožem  kam  
ven. N azadnje sva bila na 
veselici v D obličah.

— Se mislite izpopolnjeva
ti?

— Š tud irat ne bi šla. 
M anjka mi volje.

— Kakšna je  razlika med 
delom v Tonosi in delom  v 
Beti?

— Stroji v B eti so boljši, 
razlike v delu pa ni.

— Boste vztrajali v pokli
cu?

— Bom . D a bi šla kam  
drugam , nisem razm išljala. 
R ada bi, da bi se zaposlil v 
Č rnom lju  tudi mož.

— Se posebej radi ukvar
jate s kakšno dejavnostjo?

— H obijev nim am . Nikoli 
jih nisem im ela.

— Ste bili na dopustu?
— Sem. Na m orju . Na 

o toku  K rku. Bilo je  lepo.

Toni Gašperič

ZAHVALE

Ob boleči smrti mojega 
očeta ST JE PA N A  K O 
LENCA iz Velikega vrha 
se iskreno zahvaljujem  
delavcem iz skladišča 
gotovih izdelkov za ikeba
no, izraze sožalja in za 
spremstvo na njegovi zad
nji poti. Hvala tudi dru
gim delavcem iz B eti, ki 
so mi izrekli sožalje ali so 
se udeležili pogreba.

Josip Kolenc 
z ženo Ružico

Ob smrti drage mame 
Bare Mužar se iskreno 
zahvaljujeva osnovni 
organizaciji sindikata in 
delavcem barvarne za
denarno pom oč, izraze 
sožalja in za sočustvova
nje.

Branko in Jože Mužar

Ob boleči izgubi očeta  
NIKOLE TO M A ŠIČ A  iz 
Ribnika se iskreno zahva
ljujem sodelavcem  in
T O Z D  metraža za podar
jeno cvetje, izraze sožalja 
in za spremstvo mojega 
očeta na njegovi zadnji 
poti.
Nikola Tomašič z družino

M ALI O G LAS

Štiriindvajsetletn i km ečki 
fant z m ehanizirano  km etijo  
blizu M etlike išče pošteno  in 
delovno dekle za živ ljenje v 
dvoje. D ekle naj bo po m ož
nosti zaposleno in nobena 
ovira ni, če im a sinčka. Sam o 
resne ponudbe pošljite  z 
naslovom  na uredništvo  
V ezila. Slika je  zaželena.

Šifra: V dvoje je  lepše

Z A H V A L A

O b boleči in nenad o m est
ljivi izgubi drage m am e A N E  
K O L E N A C  s Polic se 
iskreno zahvalju jem  sodelav
cem  o b ra ta  barvarne  za 
po d arjen e  vence, izraze soža
lja in za sprem stvo na n jen i 
zadnji poti. Isk reno  se zahva
lju jem  tudi O O S m etraža  za 
podarjen i venec.

Ž alu joča  hčerka 
S tanka M ihelič



NENAVADNA STRAN

Nekdaj smo jedli z veliko žlico.
Žrlo se je  na družbene in lastne stroške.
Danes se delavski razred tepe za »socialni kruh« pred 
pekarnami.
Najodgovornejši trdijo, da se bodo zadeve uredile. 
Ciljna inflacija je  zgrešila cilj.
Nismo se še streznili.
Letošnja suša nam bo dala misliti.
Na drugi strani pa imajo v tej deželi posamezniki vsega 
preveč.
Ti slednji tudi najbolj tarnajo.
Pregovor: Vzemi tistemu ki tarna in daj tistemu, ki se 
hvali, drži kot pribit.

Moj sosed -  
pes
Moj sosed je  pes. Vsaj po njegovem izražanju sodeč. 
Nisem ga slišal govoriti drugače, kot:
— Jezen sem kot pes.
— Lačen sem kot pes.
— Žejen sem kot pes.
— Utrujen sem kot pes.
— Napil sem se ga kot pes.
— Žena me je  nadrla kot psa.
— Na davkariji so me odrli kot psa.
— Vroče je  kot pes.
— V trgovini me nihče niti ne pogleda kot psa.
— Natakar je  vrgel pečenko predme kot psu.
— Z direktorjem sem se skregal kot pes.
— Slabo spim kot pes.
In tako naprej in tako dalje.
Ko je  moj Mali zaklical za njim: »Sultan, kam pa greš?« 
je  sosed zarenčal nanj: »Utihni, sicer te bom ugriznil 
kot pes.« Zdel se mi je  užaljen.
Ne razumem ga.

Toni Gašperič

Podražili so kruh. Podražili so časopise.
Podražili so bencin. Podražili so konzerve.
Podražili so m eso. Podražili so sadje.
Podražili so mleko Podražili so vse.
Podražili so sadne sokove. Le plače so ostale iste.
Podražili so sir.
Podražili so železniški promet.
Podražili so avtobusne vozovnice.
Podražili so makarone.
Podražili so sladkor.
Podražili so stanovanja.
Podražili so premog.
Podražili so sol.
Podražili so cigarete.
Podražili so radijsko naročnino.

T. G .

Pečeno prase.
Za marsikoga lep spomin.
Ponekod navada.
Eni vrtijo mešalce, drugi prasce.
Koliko že danes stane kilogram tega sočnega mesa? 
Letos nismo imeli priložnosti gledati teh lepih živalic ob 
dnevu Beti. Rekli smo, da bomo dali denar, ki bi ga 
sicer pognali po grlu, za razširitev počitniških kapacitet. 
Pa me zanima: kje je  privarčevani denar? Kje so razšir
jene počitniške kapacitete?



časopisno založniško podjetje

® KMEČKI GLAS

ROMANTIČNA POVEST O USKOŠKIH ČASIH 

Slavko Dokl:

»USKOŠKA PRINCESA«
V slovenski lite ra tu ri je kdo  ve zakaj skoraj zam rl žanr 

zgodovinske (rom antične) povesti, ki je imela nekdaj veliko 
bralcev. M ed avtorje, ki se po svojih najboljših močeh trud ijo , da 
bi lite ra tu ro  razbrem enili njegovega »usodnega poslanstva«, je 
tud i N ovom eščan Slavko D okl. V U skoški princesi popisuje 
uskoško življenje v dolini reke Krke v 17. sto le tju  v značilni ro 
m antični m aniri, ob tem  pa povest o mladem uskoškem  paru in 
njunih pustolovščinah dom a in v širnem  svetu prepleta z etno loš
kim i, zgodovinskim i in ku lturo lošk im i drobnim i zanim ivostm i, 
ki nadevajo njegovem u fantazijskem u pisanju zgodovinsko p re
obleko. K njigo je z im enitnim i grafikami ilustriral sam ouk 
Bogdan Breznik iz Trebnjega.

Knjiga obsega cca 300 strani in 20 ilustracij. Cena knjige ob 
izidu septem bra 1988 bo 26.000 din. Lahko jo  naročite z naročil
nico, ki jo pošljite na naslov: Č Z P  Kmečki glas, M iklošičeva 4, 
Ljubljana.

N A R O Č IL N IC A

Im e in p riim ek  ..
N a ta n če n  naslov  (kraj, poštna št., ulica in št.)

Z aposlen  p ri .

M atična  š t. občana .

N a ro ča m  U S K O Š K O  P R I N C E S O  p o  ceni 26.000 d in . K n jigo  b o m  plačal-a v 
sečnih o b ro k ih  (največ 3) p o  din.

za p o red n ih  me-

S troške  d o stav e  zaračunavam o posebej. 

D a tu m : _________________ Podpis

Novo v
I  ■ ■ V ■ ■knjižnici

R es se b ra lna  sezona iz te
ka, vendar bi radi ljubitelje  
lepe besede um etnosti opo
zorili na nekaj novosti v naši 
knjižnici. P rejeli smo nov le t
nik zbirke 100 rom anov in če 
ste razpoloženi za nekoliko 
zahtevnejše b ran je , naj vam 
priporočim o nekaj del:

M. Servantes: V eleum ni 
plem ič don K ihot 

J. W. G oethe : T rp ljen je  
m ladega W erth erja  

S tendhal: Lucien Leuven 
A . France: Bogovi so žejni 
V oltaire: K andid ali op ti

mizem
K. A . Fedin: M esta in leta 
R. M usil: Z ab lode  gojenca 

Torlessa 
T. F ontane: Effi B riest 
Bi radi pozabili na vsako

dnevne skrbi? Sprostite  se in 
pozabite na vse ob p rije tnem  
preb iran ju  naslednjih  knjig: 

R. C handler: Sestrica 
F. B ernard  C onners: P le

sna dvorana
P. Z idar: K oliko m orja  je 

v zrnu soli 
V. H olt: D em onski ljubi-

M. H . C lark: Na preži 
K. H ouba: Vrtoglavica 
A . M. M atute: Part 
Bi radi zvedeli, kako se je 

zapletla in razpletla živ ljen j
ska usoda glavne junak in je  iz 
televizijske nadaljevanke 
O uienni? P reberite  v knjigi 
M. K orda: Valovi življenja.

Poznate  knjigo N obelo
vega nagrajenca G . G. M ar- 
queza: Sto let sam ote? V 
knjižnici si lahko izposodite 
prevod  njegovega znanega 
rom ana L jubezen  v času 
kolere.

Radi po tu je te?  Če nim ate 
m ožnosti obiskati Latinske 
A m erike , lahko to  storite  s 
knjigo B oru ta  K oruna: K on
dorjev  klic. V njej av tor op i
suje doživetja , ki so plod p e t
m esečnega p o tovan ja  po 
K olum biji, E k vadorju  in 
Peru ju .

mec
O.
U.

Craw ford: U sm rtitev  
D anella : Pozabi, če 

hočeš živeti 
F. G irond: 

zabava
K ar dobra

Radi p le te te , kvačkate? 
Pom agajte si s priročniki 
A B C  p le ten je  in A B C  kvač
kanje.

Pridite v knjižnico, vedno 
se nekaj najde tudi za vas. 
Vse prevečkrat pozabim o 
nase in se pred  sabo in d ru 
gimi radi oprav iču jem o, če že 
dolgo nism o ničesar prebrali, 
da ni časa za b ran je . Časa je  
veliko, sam o vzeti si ga je  tre 
ba, včasih tudi za knjigo.

V aša knjižničarka 
M arija  Roglič

im

t
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VASA POSTA

Štos poletja
N ajvečji »štos po letja«  je  

bil za M etliko prihod T oneta  
F ornezija-T ofa s svojo ekipo. 
Poznam  ga iz rad ijskega in 
T V  p rogram a ko t človeka, ki 
s svojo  ek ipo  rad  nasm eji 
ljudi v teh  težkih  časih. T oda 
b ridko  sm o bili razočaran i, 
ko sm o na terasi ho te la  Bela 
k ra jin a  čakali na pričetek  
»Štosa po letja« .

N ajp re j je  bil z zam udo , 
kasneje  pa se je  izkazalo celo 
to , da so ljud je  iz L jub ljane  
prišli v M etliko po novice in 
nove vice, ki bi jih  potem  
predvaja li po radiu.

T ov. M arjan  K ralj, ki ga 
tud i dobro  poznam o iz rad ij
skih o d d a j, je  povedal nekaj 
dovtipov. D ve pesm i je  zapel 
s sprem ljavo  svoje k itare  tudi 
tov. U ršič. T o f kak o r tudi 
K ralj pa sta  se opravičevala, 
da  poznata  ozirom a govorita  
vse ostale d ia lek te , slovenske 
nam reč , le belokran jskega 
ne. R avno tak o  se je  p red  
kakšnim  letom  in pol na svoji 
prired itv i v M etliki oprav iče
val M ito T refa lt v ku lturnem  
dom u E dvarda  K ardelja .

N aj se vrnem  na ploščad 
hote la  v M etlik i, k je r ljud je  
niso vedeli, ali bo nastopil 
T of s svojo ek ipo  ali bodo 
nastopili sam i. R es je , da 
niso pobirali v stopnine, tudi 
nism o videli, da je  kdo 
sestavljal stol A trium . 
M ogoče pa ga je  kdo u p o ra
bil ta k ra t, ko je  p rim an jk o 
valo ho te lu  stolov.

»Štos po le tja«  za M etli
čane je  tudi to , da spadam o 
geografsko  pod S lovenijo , da 
p laču jem o za en  slovenski 
T V  program  ravno  tako  
visoko T V  naročn ino  kot lju 

d je iz m est, k je r lahko izbi
ra jo  m ed več program i.

Še večji »Štos po letja«  pa 
je , da v M etliki tako  ko t v 
vsej Sloveniji p lačujem o 
obisk pri zdravniku  4.000.- 
d in , vsak recep t v lekarni 
4.000.- din. Naši sosedje čez 
Kolpo (tako  so mi povedali) 
pa obiska pri zdravniku ne 
p laču je jo , za recep t pa le 
500,- din. T udi zobozdrav
stvo je  pri njih veliko cen e j
še, zato  se tud i bolj čekana- 
sto sm ejijo  in sončijo  zobe.

P lačujejo  m anjše p ri
spevke svoji repub lik i, im ajo 
svojo »robno kučo O zaljčan- 
ko«, o kateri v M etliki sam o 
san jam o, čeprav  je  paro la  
»Pri M ercato rju  dobite vse«. 
V sosednje hrvaške trgovine 
tudi mi radi zaha jam o , saj je 
tam  veliko cenejše . B ojim o 
se le, da bodo  uvedli na 
m ostu na Kolpi carino. V 
O zlju  g rad ijo  tud i avtobusno 
posta jo  pa jo  bodo  tudi zgra
dili. V M etliki pa krajevni 
sam oprispevek zb iram o za 
avtobusno  p osta jo  že po vsej 
verje tnosti tridese t let. T ako , 
da so m orali že lokacijo  p re 
staviti zanjo.

D a si ne bo  kdo mislil, da s 
svojim i sosedi ne živim o v 
dobrih  odnosih , to  ni res, saj 
prav p ridno  delam o skupaj v 
istih p o d je tjih , v delavnicah 
in p isarnah . R azum em o se 
m ed seboj.

S tanovanjski k red it v 
p o d je tju  dob ijo  po potreb i 
vsi, ne glede na narodnost in 
bivališče.

Včasih im am o B elokranjci 
obču tek , da se Slovenija 
neha že na G orjancih  pri 
»M ajsovi lozi«. E nako  je  tudi 
z našimi bližnjim i sosedi 
p reko  K olpe, te  im ajo za 
»K ranjce«, nas pa za »H rva
te«.

Sicer pa se znam o tud i mi 
M etličani zabavati, saj je  bilo 
več let nazaj v po letn ih  m ese
cih prav zabavno. Im eli smo 
veliko lepih , p rije tn ih  in 
zabavnih ku ltu rn ih  p rired i
tev , ki so jih  pripravljali 
sam ostojn i ku lturn i delavci 
m im o kulturne skupnosti in 
Z K O . Alenka Mežnaršič

Sodobna 
pravljica o 
Pepelki IV

Vroči dnevi in naval tu ri
stov so zagrnili našo deželico. 
Poznalo  se je  tudi v m ačehi- 
nem  hotelu . Služinčad je  
div jala , zdaj sem , zdaj tja . 
P epelka je  im ela polne roke 
čiščenja, kajti san itarije  so 
ogledalo  hiše in gospodinje. 
In špek to rji so se kar vrstili.

M ačeha ni spala ne ponoči 
ne podnevi, kajti če bi zati
snila oči, jo  služinčad ok rade , 
kot je  pač navada po vsem 
vesoljnem  svetu. Izm učena je  
bila do kosti, shujšala je , da 
si je  m orala že kožo s pasom  
zapen ja ti. L jud je  — dom ači
ni, ki so redno  viseli na šan- 
ku, so zm ajevali z glavami. 
»O B og, saj jo  bo še to  
sezono pobralo« , so znali 
reči.

N jene hčerke pa so 
pobrale  šila in kopita te r  o d 
frčale na počitnice v inozem 
stvo. Seveda se ne bodo d re 
njale na jugo obali z N em ci, 
Italijani in ostalim i B izantin
ci. Tam  v Španiji, tam  je  živ
ljen je , tam  so nam enile 
o dpelja ti se s svojim i m ožm i.

T oda zapletlo  se je  že v 
bank i, ko je  prišla na jstare jša  
hčerka po devize, po trebne 
za po tovan je  v inozem stvo.

V eselo je  prisopihala v 
banko  te r  m ahala z devizno 
knjižico, polno  različnih 
deviz.

»D ober dan!« je  zažgolela 
v pozdrav. »Dvignila bi 
devize iz knjižice, veste, 
p o tu jem  v Španijo . V este , 
kdo  se b o ...«  je  jezikala. 
H o te la  se je  zasm ejati, zinila 
je , da se ji je  videl mali jez i
ček na koncu grla, potisnila 
je  devizno knjižico pred  b an 
čno b lagajn ičarko  te r  obsta 
la, kajti ta  jo  je  m rko pogle
dala izpod očal.

»K ako naj vam ta denar 
sprem enim  in v kakšne 
devize naj vam  sprem enim  te

vaše fičenke tukaj.!?«  je 
rek la  izza pu lta . »Zakaj ne 
naložite pezet, če jih p o tre 
b u je te , v vseh m ogočih devi
zah im ate tukaj naloženo. Ali 
m islite, da je  to  gm anjska 
banka?! »Kje im ate potni 
list? A li vam  je  še sploh 
veljaven?. Ne vem če vam 
bom o to danes uspeli n ared i
ti. Z akaj pridete  zadnjo  
m inuto  p red  odhodom ?« je 
še dodala  uslužbenka.

Vse te besede so bile 
nam enjene  m ačehini hčeri, ki 
je  stala na drugi strani b lagaj
niškega pulta kot polit cucek. 
S tresočo  roko je  hčerka 
iskala potni list po žepih v 
krilu in bluzi in ročni torbici. 
N ikakor ga ni m ogla najti, 
čeprav je  vedela, da ga im a s 
seboj.

»N aslednji!« je  rek la  ban
čna uslužbenka te r vrgla 
n jeno knjižico na pult.

N aslednji ni imel po tnega 
lista s sebo j, po treboval pa je  
devize za po tovanje .

»O , d o b er dan , ali tudi vi 
p o tu je te , kam  pa kam ?« je  
bila p rijazna bančna uslu
žbenka s tovarišem , ki je  p ri
šel na vrsto.

»V N em čijo,« je  tiho 
rekel tovariš.

»Takoj bom o uredili, no , 
tud i p rav , če n im ate potnega 
lista. V seeno  vam  bom o 
ustregli. A  že ju tri p o tu je te , 
ali gre z vam i tudi soproga?!«

»K akšna sprem em ba,«  je  
nekdo šepnil sosedu pred 
seboj v čakajoči vrsti p red  
pultom .

T ovarišu , ki je  potoval v 
N em čijo , so h itro  izplačali 
želene devize in izdali p o trd i
lo.

»Tole pa  je  za vas, za kavi
co!« je  bil radodaren  tovariš.

»O , saj ne bi bilo treb a , pa 
srečno pot,«  je  še dodala  
tovarišica.

»N aprej!«
M ačehina hči je  pobrala  

devizno knjižico in po tn i list 
te r  odšla v sosedno banko , 
k je r so ji brez pripom b in pri
jazno  izplačali devize.

Alenka Mežnaršič



p05ULJJM
moTRN

Zapis o 
karticah in uri

Ž e nekaj m esecev je  
minilo od tistega dne, ko smo 
svojo po t v službo malce 
sprem enili. V sako ju tro  se 
»štem plam o«, kakor mi to 
im enujem o po dom ače. N aša 
firm a je  torej uvedla reg istra
cijo časa.

T em na noč je  še, v ratar 
kinka na svojem  delovnem  
m estu, ko se šofer še zaspa
nih gibov približuje vra tarn i
ci. Kom aj uspe najti svojo 
kartico. »U h, te  u re ,«  so 
besede pozdrava.

»Koga vraga nam  je  še 
tega treba ,«  glasno razm išlja.

»To bi pa še m rtvega zbu
dilo!« reče predram ljen i v ra
ta r, ki ga je  pisk ure vrgel s 
stola.

A  ura molči in dalje šteje 
ure in m inute prihajajočim  
delavcem . »Ježeš M arija!« 
vsa zaskrbljena vzklikne 
B ara, išče kartico po to rb i ali 
bolje rečeno cekarju , kajti ko 
se bo vračala dom ov, m ora v 
bližnji trgovini nabaviti še 
nekaj m alenkosti.

»Franca, kaj ču pa zdej?« 
sprašuje svojo sodelavko. 
»Gvišno, da sem jo  pozabla 
dum a.«  »A  baš nam  je blo 
prej bu lje , ki jih  ni bilo , a da 
so barem  m alko večje,« 
odgovarja sam a sebi. »Buš 
kaj našla al ne, B ara?« »Evo 
je , hvala bogi!« vzklikne 
Bara.

Ženski se reg istrira ta  in še 
naprej veselo pom enkuje te , 
ko odhitita  vsaka k svojem u 
stro ju  in novim delovnim  
uspehom  naproti.

»M oja kartica pa sploh ne

valja,« govori Jože svojem u 
sodelavcu.

»Ja sem i prej hodu na šiht 
redno , zaradi m ene ni 
p o trebno  nikakvih kartic i 
kaj ti ja  znam još če ga.« »Ko 
da bu sad kaj boljša plača,« 
glasno razm išlja T one.

Tone je  registriral svoj p ri
hod na delo in tako  zaradi 

j  lepšega je  zopet potegnil kar
tico in pritiskal na gumb: sal
do. Jeza, strah  ali nekaj 
nedoločenega se je  zrcalilo v 
njegovih očeh. »Kaj pa to 
pom eni?« je  strm el. N am esto 
točno zabeleženih ur m u je  
ura pokazala veliko zam uje
nega. »Pa saj to  je  grozno!« 
Še ves dopoldan je  razm išljal 
k je , kdaj in kako  je  izgubil 
m anjkajoče m inute.

»V jutro se rano  dignem , i 
leti i zimi p red  soncem , 
živino napolagam , m leko 
odpelem  na odkup. A  bogm e 
i do službe mi je  daleč. 
Popoldan opet delam  i garam  
dum a na grunti. I ke so ondej 
m oje vure. D obro , da zdej še 
ne gre zares, a kaj ja  znam 
kak  bo pole.«

T ako je  razm išljal naš 
T one, a takšnih  T onetov, 
B ar, Franc in drugih je  pri 
nas še veliko. R azlika pa je , 
da eni razm išljajo , drugi pa 
tudi ne.

V  današnjem  času, ko 
im am o veliko težav in p ro 
blem ov v življenju, im am o 
pri nas sodobne u re , ki nas 
prib ližujejo  računalniškem u, 
naprednem u veku.

A  človek je  neuničljiva 
žival, zanj ne zm anjka en er
gije, kot jo  včasih zm anjka za 
te naše nove registracijske 
postaje.

Mojca B.

Betko ima 
besedo

Franci iz Beti ima več 
otrok, k o t je  to v navadi 
pri Kranjcih. Ta podatek  
ne bi im el nikakršne upo
rabne vrednosti, če ne bi 
bil povezan  s Francijevo 
prošnjo za dodelitev stano
vanja. N aj B etko  razloži 
bralstvu, cenjenemu in 
spoštovanem u, v čem je  
štos:

— Franci se je  leta in leta 
boril za druge: za točkova
nje, za njihova stanovanja

— Franci je  po  duši 
pošten človek, eden red
kih, k i so m u druge več, 
ko t je  sam sebi

— Franci ni n ikoli vložil 
prošnje za lastno stanova
nje, čeprav stanuje v prej 
ko t lepi hiši

— Franci tudi ne bi dobil 
stanovanja, ker v Beti ne 
razpolagamo s tako veli
k im i stanovanji, ko t ga bi 
potreboval

Pa so otroci odleteli od  
njega.

Pa se je družina zm anj
šala.

Pa je  Franci oddal p ro 
šnjo. A  glej nesrečo. Pro
šnjo je  napisal in jo  oddal 
v času, ko  v Beti ni na raz
polago niti m išja luknja, 
kaj šele stanovanje.

Pa ne boste verjeli.
Sedite, če stojite.
Franci je  dobil sklep, da 

m u dodeljujejo stanovanje.
Stanovanj pa ni.

Gesta s strani Beti je  
lepa. Franci im a stanova
nje na papirju. Z  njim  si 
lahko ... No, saj veste, kaj 
delam o s papirjem , k i ni 
preveč trd. Na stanovanje, 
potrebno, pa  bo čakal, 
dokler kje na Bračikovih  
njivah ne zgradijo novega  
bloka.

Bo takrat tekla Kolpa iz  
M etlike v Osilnico?

P. S. N ikar si ne belite 
glave. Franci sploh ni 

i Franci.

r
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Le kaj je  v teh gatah, 
da stanejo 7.000 din?Učenje za 

kralja
V pripravah mladega 

princa na vlogo, ki čaka v pri
hodnosti, ni nič prepuščeno 
naključju

Madrid (od dopisnika Tan
juga) — L eta 2000 bo imel 
španski princ Filip 32 let, n je 
gov oče, kralj Juan  Carlos, 
pa 62. T edaj bo sedanji princ 
prevzel več kraljevih poslov, 
da bi nekega dne postal tudi 
pravi kralj -  Filip VI. Tako 
določajo pravila parlam en
tarne m onarh ije , zato za 
Špance ni dilem e, kdo bo n ji
hov suveren v 21. stoletju . 
T oda to , da je  nekdo rojen in

Hvala za 
lepo darilo

O b odhodu v pokoj se 
najlepše zahvaljujem  
sodelavkam  iz T O Z D  
konfekcija M etlika za lepo 
darilo , prav  tako  hvala 
vsem , ki ste mi pom agali 
pri organiziranju  m oje 
poslovilne.

K olektivu B eti želim 
veliko delovnih uspehov 
in razum evanja.

M arica Ivičič

Hvala vam, 
tovariši

O b odhodu v pokoj se 
zahvalju jem  vsem  svojim 
sodelavcem  iz T O Z D  
K odranka in volna za 
darilo , ki so mi ga kupili in 
me prije tno  presenetili. 
H vala vsem , ki so se 
odzvali m ojem u vabilu, 
posebno Ju riju  M ateko
viču za lepe besede.

K olektivu T O Z D  
K odranka in volna želim 
še veliko delovnih uspe
hov, zdrav ja, sreče in 
m edsebojnega razum eva
nja.

Vilma Slobodnik

vnaprej določen za bodočega 
kralja  — kot 20-letni Filip —, 
je  sam o prvi pogoj za nasled
nike krone. Vsega drugega se 
je  treba učiti od m ladih nog, 
pri čem er ni nič prepuščeno 
naključju. Z a  bodočega k ra 
lja skrbi štab strokovnjakov 
pod nadzorstvom  staršev, vse 
pa po teka pod budnim  oče
som vlade, ki ne bo dala 
bodočem u kralju  nič več in 
nič m anj, kot im a sedanji -  
šef države in vrhovni povelj
nik vojske.

T oda tudi kralji niso več, 
kar so bili, zato prevladuje v 
španski javnosti vtis, da je  
kraljevski naslednik navaden 
današnji m ladenič, ki gre rad 
s prija te lji v disko; ki se 
poleti rad  sprehodi po ulicah 
Palm e de M allorce, k jer p re 
življa s starši počitnice; ki se 
rad  ukvarja s svojimi priljub
ljenim i športi, zlasti s sm uča
njem  in jad ran jem ; ki je  
»eden izm ed drugih« — 
vojak , študent.

V endar je  pod to  navidez
no lagodnostjo  tisto , kar je  
eden od novinarjev  uporabil 
za naslov svoje pravkar 
izdane knjige — U čenje  za 
k ralja . Nič špartanskega ni v 
tem , vendar je  obrazec zelo 
natančen. M ladi princ je  
m oral po končani srednji šoli 
(m aturiral je  v K anadi) po 
leto dni preživeti na vsaki od 
teh  vojaških akadem ij (ko 
penske vojske, m ornarice in 
letalstva). Letos ju lija , po 
končanem  vojaškem  izobra
ževanju , ga čaka naslednja 
stopnica; španska kraljevska

hiša je  p red  dnevi sporočila, 
da bo princ študiral pravo in 
ekonom ijo  na avtonom ni 
univerzi v M adridu. Za n je 
gov študijski program  bo 
skrbela skupina strokovnja
kov z rek torjem  univerze na 
čelu. O benem  bo m oral m la
denič skozi ogenj javnih 
nastopov, da bi prem agal 
(p riro jeno) sram ežljivost. Z a 
zdaj si je  pridobival te izku
šnje v glavnem  ob prisotnosti 
staršev; gledalci španske te le
vizije so lahko večkrat videli, 
kako stiska kralj »pod mizo« 
roko  sinu -  v znak, da je  
»poskus« uspel. Je pa mladi 
Filip od lea 1977, ko je  bil 
razglašen za princa, večkrat i

potoval na tu je  v kraljevem  
im enu (šlo je  v glavnem  za 
pro toko larna  srečanja in 
fotografiranje s šefi držav). 
Šele pri petindvajsetih  bo 
začel opravljati funkcijo 
naslednika krone bolj resno, 
poseben štab pa bo skrbel za 
njegove govore in ga sp re
mljal na potovanjih .

M ladi Filip za zdaj »ubog
ljivo« opravlja svoje poslan
stvo, m ed drugim  zato, »da 
bi bil enak očetu«, ki je  
veliko prispeval k utrditvi 
španske dem okracije  — ob 
vseh določbah, s katerim i 
ustava om eju je  vlogo kralja.

L jupka M ilovanovič

Nagradno vprašanje — Kje je  bila posneta fotografija, ob kakšni priložnosti in kdo je  stal za 
fotoaparatom? Odgovore pošljite v uredništvo Vezila.


